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• Wybrano nowe władze powiatu
• Ostatnia sesja Rady Powiatu III kadencji
• Jesteśmy na 5. miejscu w Polsce
• Inwestycje powiatowe - stan na połowę XII
• 100 komputerów dla uczniów
• Barbórka 2010
• ZNP ma 105 lat
• Ekonomik swojemu patronowi

W NUMERZE:

Niech ten szczególny czas Świąt Bożego Narodzenia
będzie okazją 

do spędzenia radosnych chwil w gronie najbliższych,
w atmosferze pełnej miłości i wzajemnej życzliwości, 

a Nowy 2011 Rok, 
niech będzie okresem spełnionych marzeń i nadziei.

Z najlepszymi życzeniami

Przewodniczący Rady Powiatu

Damian Sierant

Starosta Staszowski

Andrzej Kruzel
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Po otwarciu obrad przez prze-
wodniczącego Rady Damiana Sie-
ranta i stwierdzeniu quorum przyjęto 
zaproponowany przez przewodniczą-
cego porządek posiedzenia. Obecni 
byli wszyscy radni w liczbie 18., gdyż 
1 manat po zaprzysiężeniu radnego 
Romualda Garczewskiego na bur-
mistrza Staszowa nie został jeszcze 
obsadzony.

Przed przystąpieniem do wyboru 
władz powiatu radni przyjęli 2 
uchwały: w sprawie zmian w budże-
cie powiatu na 2010 rok oraz o wyga-
śnięciu mandatu radnego Romualda 
Garczewskiego. 

Następnie z grona radnych powo-
łano Komisję Skrutacyjną w składzie: 
Henryka Markowska, Leszek Kopeć 
i Michał Wójtowicz. Po ukonstytu-
owaniu się Komisji Skrutacyjnej, jej 
przewodnicząca Henryka Markowska 
odczytała regulamin wyboru starosty 
staszowskiego, w dalszej części obrad 
również i regulaminy dotyczące 
kolejnych głosowań. Kandydaturę 
radnego Andrzeja Kruzla do pełnie-
nia funkcji starosty staszowskiego 
zgłosił przewodniczący Rady Damian 
Sierant, innych propozycji nie zgło-
szono. Andrzej Kruzel, był radnym 
powiatu wszystkich dotychczasowych 
3 kadencji, w ostatniej pełnił funkcję 
wicestarosty, w pierwszej kadencji był 
również członkiem Zarządu Powiatu, 
a wcześniej także przewodniczącym 
Rady Miejskiej Staszowa. W głosowa-
niu tajnym radny Andrzej Kruzel, który 
nie głosował, został wybrany starostą 
staszowskim 16 głosami ,,za” przy 
jednym głosie przeciwnym. Po ode-

Wybrano władze powiatu staszowskiego
Podczas drugiej sesji IV kadencji Rady Powiatu w Staszowie, jaka odbyła się 13 grudnia br., radni dokonali 

wyboru nie tylko starosty staszowskiego i wicestarosty, ale także pozostałych 3 członków Zarządu Powiatu 
i przewodniczących Komisji Stałych Rady Powiatu, za wyjątkiem przewodniczącego Komisji Oświaty.

Drugą sesję Rady Powiatu w Staszowie otworzył i prowadził przewodniczący Damian Sierant w towarzystwie 
wiceprzewodniczących: Lucyny Kozoduj i Jerzego Chudego.

braniu życzeń i gratulacji starosta sta-
szowski Andrzej Kruzel zapropono-
wał Michała Skotnickiego do pełnie-
nia funkcji wicestarosty. Kandydaturę 
Michała Skotnickiego poparli wszyscy 
radni 18 głosami ,,za”. Nowo wybrani 
starostowie serdecznie podziękowali 
za zaufanie i wyrazili wolę kontynu-
owania działań z minionej kadencji, 
deklarując jednocześnie chęć i zamiar 
współpracy ze wszystkimi, którym na 
sercu leży dobro i rozwój ziemi sta-
szowskiej.

W dalszych głosowaniach do 
5-osobowego składu Zarządu 
Powiatu w Staszowie, oprócz sta-
rosty Andrzeja Kruzla i wicestarosty 
Michała Skotnickiego, wybrano pozo-
stałych 3 członków: Stanisławę Bła-
żejewską, Janusza Bąka i Grzegorza 
Rajcę. Na wniosek przewodniczącego 
Rady Damiana Sieranta, radni złożyli 

pisemne deklaracje w sprawie pracy 
w poszczególnych Komisjach Sta-
łych Rady Powiatu. Następnie ukon-
stytuowała się Komisja Rewizyjna 
i wybrano przewodniczących dalszych 
3 Komisji. I tak: przewodniczącym 
Komisji Rewizyjnej został Wacław 
Słodkowski, wiceprzewodniczącą 
Janina Złotnik, sekretarzem Adam 
Siekierski a członkami: Jacek Nowak 
i Andrzej Iskra. Przewodniczącym 
Komisji Budżetu i Rozwoju Gospodar-
czego wybrano Jacka Nowaka, prze-
wodniczącym Komisji Infrastruktury, 
Rolnictwa i Promocji – Marka Chylę 
a przewodniczącą Komisji Zdrowia, 
Opieki Społecznej i Polityki Prorodzin-
nej została Janina Złotnik.

Obradom m.in. przysłuchiwał 
się poprzedni starosta staszowski, 
a obecnie burmistrz miasta i gminy 
Staszów Romuald Garczewski, który 
raz jeszcze serdecznie podziękował 
radnym, dyrektorom jednostek orga-
nizacyjnych powiatu i pracownikom 
Starostwa za współpracę w minionej 
kadencji. Podobnymi podziękowa-
niami odwzajemnił się byłemu sta-
roście Romualdowi Garczewskiemu 
nowo wybrany starosta Andrzej 
Kruzel wręczając w imieniu wszyst-
kich bukiet czerwonych róż. Otrzy-
mane kwiaty burmistrz Romuald Gar-
czewski przekazał skarbnik powiatu 
Jolancie Piotrowskiej, podkreślając 
jej szczególne zasługi dla rozwoju 
powiatu w minionej kadencji.

Tekst i foto: Jan Mazanka

Propozycję wyboru radnego Andrzeja Kruzla na funkcję starosty staszowskiego zgłosił przewodniczący Rady 
Damian Sierant.
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Wybór starosty staszowskiego, podobnie jak i wice-
starosty oraz członków Zarządu Powiatu wybierano 
w głosowaniu tajnym. Głosuje radny Jerzy Chudy, 

w środku członkowie Komisji Skrutacyjnej: Henryka 
Markowska, Leszek Kopeć i Michał Wójtowicz. 

Z prawej sekretarz powiatu Jan Sikora.

Nowo wybrany starosta staszowski Andrzej Kruzel 
podziękował poprzedniemu staroście Romualdowi 

Garczewskiemu za pracę na rzecz powiatu w 
minionej kadencji i życzył podobnych sukcesów na 

stanowisku burmistrza miasta i gminy Staszów.

Od lewej: Adam Siekierski – sekretarz Komisji 
Rewizyjnej, Stanisława Błażejewska – członkini 

Zarządu Powiatu i Marek Chyla – przewodniczący 
Komisji Infrastruktury, Rolnictwa i Promocji.

Radny Grzegorz Rajca – członek Zarządu Powiatu.

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Wacław 
Słodkowski z Jackiem Nowakiem - przewodniczącym 

Komisji Budżetu i Rozwoju Gospodarczego.

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Opieki Społecznej 
i Polityki Prorodzinnej Janina Złotnik z Januszem 

Bąkiem – członkiem Zarządu Powiatu w Staszowie.

Życzenia i gratulacje od radnej Stanisławy 
Błażejewskiej.

Kwiaty od radnego Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego dyr. Izydora Grabowskiego. Z tyłu 

burmistrz Połańca Jacek Tarnowski.
Kandydaturę Michała Skotnickiego na funkcję 

wicestarosty zaproponował starosta Andrzej Kruzel.

Andrzej Kruzel dziękuje za wybór na starostę 
staszowskiego.

Życzenia składa dyrektor Zespołu Szkół 
Ekonomicznych w Staszowie Jan Ungeheuer. 

Gratulacje nowo wybranemu staroście Andrzejowi 
Kruzlowi składają: skarbnik powiatu Jolanta 

Piotrowska, poprzedni starosta Romuald Garczewski 
i sekretarz powiatu Jan Sikora.

Uchwałę o wyborze Andrzeja Kruzla, podobnie jak późniejsze uchwały o: wyborze wicestarosty, członków 
Zarządu i przewodniczących Komisji Stałych, radni przyjęli jednogłośnie.



4

Na I sesji Wybrano Prezydium Rady Powiatu

Pierwszą część obrad prowadził radny senior Wacław 
Słodkowski. Po otwarciu sesji i stwierdzeniu prawomoc-
ności obrad, radni z rąk Iwony Lebody – prezes Sądu 
Rejonowego w Staszowie i przewodniczącej Powiatowej 
Komisji Wyborczej, odebrali zaświadczenia o wyborze na 
radnego, po czym w obecności sztandaru powiatu, złożyli 
ślubowanie, które odczytał prowadzący obrady Wacław 
Słodkowski. 

Po przegłosowaniu porządku obrad, do którego nie 
wniesiono żadnych poprawek, wybrano Komisję Skru-
tacyjną w skład której weszli: Janusz Bąk – przewodni-
czący oraz członkowie: Stanisława Błażejewska i Leszek 
Kopeć. Po odczytaniu regulaminu głosowania przez 
przewodniczącego Komisji Janusza Bąka, prowadzący 
obrady Wacław Słodkowski poprosił o zgłaszanie kandy-
datów na przewodniczącego Rady Powiatu. Padła tylko 
jedna kandydatura Damiana Sieranta z Komitetu Wybor-
czego Prawo i Sprawiedliwość, którą zgłosił wicestarosta 
Andrzej Kruzel. Radny Damian Sierant, wyrażając zgodę 
na kandydowanie, podkreślił swoje 8-letnie doświadcze-
nie w pracy radnego: na stanowisku przewodniczącego 
Rady w poprzedniej kadencji oraz jako członka Zarządu 
Powiatu w latach 1999 – 2002. 

Podczas obrad, które odbyły się w dniu 2 grudnia br., bez emocji i w atmosferze wzajemnego zrozumie-
nia, wybrano przewodniczącego Rady, którym ponownie został Damian Sierant. Funkcje wiceprzewodniczących 
przypadły: Lucynie Kozoduj, podobnie jak w poprzedniej kadencji i Jerzemu Chudemu – po raz pierwszy.

W głosowaniu tajnym, na przewodniczącego Rady 
Powiatu w Staszowie, Damian Sierant został wybrany 17 
głosami ,,za”, jedna karta była nieważna, natomiast sam 
zainteresowany nie pobrał karty i tym samym nie wziął 
udziału w głosowaniu. Następnie prowadzący obrady 
radny senior Wacław Słodkowski odczytał i poddał pod 
głosowanie projekt uchwały o wyborze radnego Damiana 
Sieranta na przewodniczącego Rady Powiatu w Staszowie 
IV kadencji. Projekt przyjęto 18 głosami ,,za”, sam zainte-

Kandydaturę radnego Damiana Sieranta na przewodniczącego Rady Powiatu 
w Staszowie IV kadencji, zgłosił wicestarosta Andrzej Kruzel.

Radni powiatu staszowskiego podczas ślubowania, od prawej: Ryszard Andrzej 
Gad, Leszek Kopeć, Andrzej Iskra, Damian Sierant, Adam Siekierski, Stanisława 
Błażejewska, Marek Chyla, Jerzy Chudy, Grzegorz Strzała i Henryka Markowska.

Radni powiatu staszowskiego podczas ślubowania, od lewej: Michał Wójtowicz, 
Grzegorz Rajca, Janina Złotnik, Janusz Bąk, Lucyna Kozoduj, Jacek Nowak, 

Andrzej Kruzel, Romuald Garczewski i Wacław Słodkowski.

Zaświadczenie o wyborze na radnego powiatu odbiera starosta staszowski 
Romuald Garczewski.

Radny senior Wacław Słodkowski prowadził pierwszą część obrad w towarzystwie 
Iwony Lebody – prezes Sądu Rejonowego i przewodniczącej Powiatowej Komisji 

Wyborczej w Staszowie.
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Radny Damian Sierant wyraził zgodę na kandydowanie i przypomniał swoje 
dotychczasowe doświadczenia z 8-letniej pracy w Radzie Powiatu.

W czasie wybierania wiceprzewodniczących Rady Powiatu w Staszowie, głosuje 
wicestarosta Andrzej Kruzel.

…a także radny Jerzy Chudy z KW Polskie 
Stronnictwo Ludowe.

Kandydatami na wiceprzewodniczących Rady zostali 
zgłoszeni: radna Lucyna Kozoduj z KWW Regionalne 

Forum Samorządowe, ….

Wynik głosowania na przewodniczącego Rady 
Powiatu w Staszowie: 17 ,,za” 1 karta nieważna, 
1 radny (Damian Sierant) nie głosował, odczytał 
przewodniczący Komisji Skrutacyjnej Janusz Bąk.

W czasie wyboru przewodniczącego Rady Powiatu w Staszowie, głosuje starosta 
staszowski Romuald Garczewski.

Życzenia owocnej pracy, nowo wybranemu przewodniczącemu Rady Powiatu 
w Staszowie Damianowi Sierantowi złożył starosta staszowski Romuald Garczewski, 

w towarzystwie radnych: Henryki Markowskiej i Stanisławy Błażejewskiej. 

resowany Damian Sierant wstrzymał 
się od głosu. W tym momencie posie-
dzenia, nowy przewodniczący Rady 
Damian Sierant, przejął od Wacława 
Słodkowskiego prowadzenie dal-
szych obrad, po czym przyjął życzenia 
spokojnej i owocnej pracy od starosty 
staszowskiego Romualda Garczew-
skiego, który w obecności radnych: 
Henryki Markowskiej i Stanisławy 
Błażejewskiej wręczył nowemu („sta-
remu”) przewodniczącemu bukiet 
róż.

Podobnie udziału w głosowaniu 

,,na siebie”, jak to uczynił Damian 
Sierant, nie wzięli kandydujący na 
funkcje wiceprzewodniczących: 
Lucyna Kozoduj i Jerzy Chudy. Radna 
Lucyna Kozoduj z Komitetu Wybor-
czego Wyborców Regionalne Forum 
Samorządowe, którą zgłosił radny 
Jacek Nowak, otrzymała 15 głosów 
,,za” i 2 głosy ,,przeciw”, 1 karta była 
nieważna, natomiast radny Jerzy 
Chudy z Komitetu Wyborczego Pol-
skie Stronnictwo Ludowe, którego 
zgłosił wicestarosta Andrzej Kruzel, 
otrzymał 18 głosów ,,za”.

Po zakończeniu głosowania, nowo 
wybrany przewodniczący Damian 
Sierant odczytał projekt uchwały o 
wyborze dwóch wiceprzewodniczą-
cych Rady Powiatu w Staszowie, która 
została przyjęta jednogłośnie przez 
wszystkich 19 radnych. W związku z 
nie zgłoszeniem żadnych interpelacji, 
wniosków i spraw różnych, przewod-
niczący Damian Sierant zakończył 
obrady, jednocześnie prosząc radnych 
o złożenie w terminie najbliższych 30 
dni, oświadczeń majątkowych wraz z 
PIT – em za 2009 rok.
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Uchwałę o wyborze Lucyny Kozoduj i Jerzego Chudego na wiceprzewodniczących Rady Powiatu w Staszowie, radni przyjęli jednogłośnie.

Radni powiatu staszowskiego IV kadencji w dniu 2 grudnia br., oprócz Andrzeja 
Iskry, od lewej: wiceprzewodniczący Jerzy Chudy, przewodniczący Rady Damian 
Sierant, wiceprzewodnicząca Lucyna Kozoduj, Stanisława Błażejewska, Janina 
Złotnik, Henryka Markowska, starosta staszowski Romuald Garczewski, Marek 

Chyla, Adam Siekierski, wicestarosta Andrzej Kruzel, Jacek Nowak, Leszek Kopeć, 
Grzegorz Strzała, Wacław Słodkowski, Janusz Bąk, Michał Wojtowicz, Grzegorz 

Rajca i Ryszard Andrzej Gad.

W czasie wybierania wiceprzewodniczących Rady Powiatu w Staszowie, 
głosuje przewodniczący Rady Damian Sierant.

Pogrążonym w smutku:
Żonie, Synom, Rodzeństwu i Rodzinie

Wyrazy najgłębszego współczucia
z powodu przedwczesnej śmierci

ś.p.
Zdzisława Szyszkowskiego

wieloletniego prezesa Przedsiębiorstwa 
Robót Drogowych Staszów Sp. z o.o.

naszego nieodżałowanego 
współpracownika i zasłużonego 

budowniczego dróg 

składają: 
Rada i Zarząd Powiatu w Staszowie,

oraz pracownicy Starostwa 
i Jednostek Organizacyjnych Powiatu 

Staszowskiego.

Prezydium Rady Powiatu w Staszowie IV kadencji, od lewej: wiceprzewodniczący Jerzy 
Chudy - po raz pierwszy, przewodniczący Damian Sierant - po raz drugi z kolei oraz 

wiceprzewodnicząca Lucyna Kozoduj – po raz drugi z kolei.
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W spotkaniu uczestniczyli również członkowie Zarządu 
Powiatu III kadencji Małgorzata Jońca i Wacław Słod-
kowski, którzy przy tej okazji serdecznie podziękowali 
staroście Romualdowi Garczewskemu za współpracę, 
zarówno podczas posiedzeń Zarządu, jak i Rady Powiatu.

Starosta Romuald Garczewski podsumowując swój 
4-letni okres piastowania funkcji starosty staszowskiego, 
zwrócił uwagę na bardzo dobrą współpracę z wszystkim 
pracownikami Starostwa, na czele z: wicestarostą Andrze-
jem Kruzlem, sekretarzem powiatu Janem Sikorą oraz 
naczelnikami poszczególnych Wydziałów. Słowa szczegól-
nego uznania i podziękowań starosta skierował pod adre-
sem skarbnik powiatu Jolanty Piotrowskiej. 

W imieniu pracowników, staroście Romualdowi Gar-
czewskiemu podziękował za współpracę wicestarosta 
Andrzej Kruzel, życząc jednocześnie sukcesów i osią-
gnięć w czasie sprawowania funkcji burmistrza Staszowa, 
podobnych do tych, jakie osiągnięto w minionym cztero-
leciu w Starostwie.

Życzenia staroście staszowskiemu Romualdowi Garczewskiemu składa sekretarz 
powiatu Jan Sikora, kwiaty i prezent wręczają: Edyta Lis i Jan Mazanka.

Słowa szczególnego uznania i podziękowań starosta Romuald Garczewski 
skierował pod adresem skarbnik powiatu Jolanty Piotrowskiej, w środku.

Podczas spotkania z pracownikami Starostwa staszowskiego, starosta Romuald 
Garczewski serdecznie podziękował za 4–letni okres współpracy.

Starosta podziękował współpracownikom
W związku z zaprzysiężeniem nowego burmistrza Romualda Garczewskiego podczas obrad Rady Miejskiej 

Staszowa w dniu 10 grudnia br., dzień wcześniej starosta staszowski Romuald Garczewski spotkał się z pracow-
nikami Starostwa. 

Tekst i foto: Jan Mazanka

Każdemu z pracowników starosta staszowski Romuald Garczewski wręczył na 
pamiątkę ostatnio wydany album promujący zabytki ziemi staszowskiej.

Spotkanie odbyło się w sali posiedzeń Starostwa staszowskiego.
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Ostatnie sesje Rady Powiatu w III kadencji
W środę, 10 listopada br., radni powiatu staszowskiego zebrali się na ostatnich w tej kadencji obradach, 63. 

roboczą sesję Rady i 64. uroczystą, prowadził jak zwykle przewodniczący Damian Sierant.

Podczas posiedzenia 63. sesji roboczej, po przyjęciu 
protokołów z dwóch poprzednich sesji, przegłosowano 
12 projektów uchwał. Następnie sprawozdanie z prac 
Zarządu Powiatu w okresie między sesjami, złożył starosta 
staszowski Romuald Garczewski. W punkcie ,,interpela-
cje i zapytania”, radny Michał Skotnicki poprosił o wyja-
śnienie sprawy korzystania przez gminę Szydłów ze środ-
ków z byłego Powiatowego Funduszu Ochrony Środowi-
ska, przeznaczonych na usuwanie i utylizację eternitu. 
Odpowiedzi udzielił wicestarosta Andrzej Kruzel oraz 
Stanisław Batóg – naczelnik Wydziału Ochrony Środowi-
ska, Rolnictwa i Leśnictwa w Starostwie staszowskim.

Po 15-minutowej przerwie, rozpoczęło się uroczy-
ste posiedzenie 64. sesji kończącej pracę Rady w obec-
nej III kadencji. Po wprowadzeniu sztandaru powiatu 
staszowskiego radni i wszyscy zaproszeni goście wysłuchali 
hymnu państwowego. Następnie po krótkim wystąpieniu 
przewodniczącego Rady Damiana Sieranta, wręczono 
medale ,,Za długoletnią służbę” – przyznane postanowie-
niem prezydenta RP, odznaki honorowe ,,Zasłużony dla 
rolnictwa” - przyznane postanowieniem ministra rolnic-
twa i rozwoju wsi, a także medale ,,Za zasługi dla pożar-
nictwa” – przyznane uchwałą Prezydium Zarządu Oddziału 
Wojewódzkiego Związku OSP RP w Kielcach. Medale wrę-
czyli: wojewoda świętokrzyski Bożentyna Pałka-Koruba, 
starosta staszowski Romuald Garczewski i przewodniczący 
Rady Powiatu w Staszowie Damian Sierant.

Złotym medalem ,,Za długoletnią służbę” odznaczeni 
zostali: Eugeniusz Boś, Anna Czapla, Barbara Dywan, 
Krystyna Jaguś, Stanisław Klocek, Marian Komasara, 
Danuta Lasota, Danuta Legawiec, Stanisław Pawlak, 
Wiesława Piwowar, Barbara Sala, Jan Sikora, Broni-
sław Skowron, Teresa Sobieniak i Henryka Ślęzak, nato-
miast medal srebrny otrzymali: Marianna Poniewierska, 
Krzysztof Ratusznik i Grażyna Włodarczyk. 

Odznaką honorową ,,Zasłużony dla rolnictwa” wyróż-
niono: Ireneusza Dacha, Małgorzatę Grabowską, 
Krzysztofa Jędrucha, Grzegorza Kluszczyńskiego, Ewę 

Uroczystą 64. sesję Rady Powiatu w Staszowie, kończącą pracę radnych
III kadencji prowadził, podobnie jak i obrady poprzednie, przewodniczący Damian 

Sierant, w towarzystwie wiceprzewodniczącej Lucyny Kozoduj.

 Osoby uhonorowane złotym medalem ,,Za długoletnią służbę”, wraz z osobami wręczającymi odznaczenie.

Starosta staszowski Romuald Garczewski wygłosił przemówienie, w którym 
podsumował III kadencję i pod adresem: radnych powiatu, władz wojewódzkich, 

dyrektorów jednostek organizacyjnych powiatu, powiatowych służb 
i pracowników Starostwa, skierował gorące podziękowania za współpracę. 
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Jońcę, Jadwigę Kowynię, Grzegorza Kwietniewskiego, 
Waldemara Rudkowskiego, Jana Siwulskiego, Sławo-
mira Sobieraja, Stefana Tyrałę, Jerzego Wątrobę, Halinę 
Wolak, Tadeusza Wróbla i Małgorzatę Ziarno. 

Złotym medalem ,,Za zasługi dla pożarnictwa” zostali 
odznaczeni: ks. prałat Henryk Kozakiewiacz – powia-
towy kapelan straży pożarnych i Benedykt Kozieł - dyr. 
Powiatowego Urzędu Pracy w Staszowie, natomiast 
srebrny medal otrzymali: Rafal Suska – dyr. Zarządu Dróg 
Powiatowych w Staszowie i Andrzej Wójcicki – kierownik 
Gospodarstwa Rybackiego w Rytwianach. 

Po zakończeniu wręczania odznaczeń gratulacje 
osobom uhonorowanym złożyła wojewoda świętokrzyski 
Bożentyna Pałka-Koruba, która również z uznaniem odnio-
sła się do członków Zarządu Powiatu, na czele ze starostą 
staszowskim Romualdem Garczewskim oraz wszystkich 
radnych, bardzo wysoko oceniając poziom współpracy 
w minionym czteroleciu, na wielu płaszczyznach, zarówno 
podczas realizacji szeregu inwestycji oraz inicjatyw społecz-
nych, jak i w działaniach kryzysowych w czasie tegorocz-
nej powodzi. Starosta staszowski Romuald Garczewski, 
dziękując za słowa uznania, zwrócił uwagę na nieustanną 
życzliwość wojewody dla powiatu staszowskiego, która 
przejawiała się w udzielaniu wszelkiej możliwej pomocy 
finansowej i merytorycznej, przy realizacji poszczególnych 
działań i inwestycji powiatowych.

Obrady były również okazją do wyróżnienia okolicz-
nościowymi grawertonami ,,W podziękowaniu za zasługi 
dla rozwoju organizacyjnego LZS na terenie powiatu 
staszowskiego” podpisanymi przez starostę Romualda 
Garczewskiego i wicestarostę Andrzeja Kruzla – przewod-
niczącego Powiatowej Rady Zrzeszenia LZS w Staszowie.

Grawertony wraz z listami gratulacyjnymi otrzymali: 
Ireneusz Adamczak, Edward Banaś, Henryk Bator, 
Józef Bednarczyk, Kryspin Bednarczyk, Stanisław 
Bugaj, Jarosław Cichoń, Zygmunt Drzymalski, Ryszard 
Andrzej Gad, Janusz Gil, Kazimierz Głowacki, Stani-
sław Grelewski, Zdzisław Grelewski, Jan Guzik, Henryk 
Jakubik, Leszek Juda, Roman Karaś, Tadeusz Kardynał, 
Jan Klamczyński, Marian Kruzel, Jerzy Kula, Michał 
Lalewicz, Mateusz Łowicki, Bronisław Madej, Mieczy-
sław Madej, Barbara Malinowska, Marek Malinowski, 
Janusz Marczewski, Mirosław Marczewski, Andrzej 
Matusiewicz, Henryk Miśkiewicz, Maria Miśkiewicz, 
Henryk Morawski, Roman Myśliwiec, Adam Obarzanek, 
Andrzej Ordysiński, Zdzisław Owczarek, Czesław Par-
gieła, Leszek Pęczek, Tadeusz Pławski, Czesław Polarz, 
Kazimierz Rajca, Eugeniusz Rogala, Zdzisław Skowron, 
Jerzy Smolarski, Pelagia Soboń, Jan Spychała, Henryka 
Staneta, Sylwester Sułek, Bożena Waga, Feliks Warcha-
łowski, Marek Wrzostowicz, Mieczysław Wyrzykowski 
i Czesław Zemsta.

Władzom powiatu staszowskiego zrewanżował się 
Jerzy Kula – przewodniczący Świętokrzyskiego Zrzeszenia 
LZS w Kielcach, wręczając pisemne podziękowania wraz 
z upominkami za współpracę w minionych 4 latach, które 
otrzymali: przewodniczący Rady Powiatu Damian Sierant, 
starosta staszowski Romuald Garczewski, wicestarosta 
Andrzej Kruzel i skarbnik powiatu Jolanta Piotrowska. 

Na wniosek prezesa Koła Polskiego Towarzystwa Numi-
zmatycznego w Staszowie Lucjana Zaczkowskiego, czterem 
kolekcjonerom wręczono okolicznościowe medale ,,10-lecia 
powiatu staszowskiego”, które otrzymali: Włodzimierz 
Migoń, Stefan Piątkowski, Jan Plewa i Janusz Strzępka.

Starosta staszowski Romuald Garczewski odwzajemnił się przewodniczącemu 
Damianowi Sierantowi podobnymi podziękowaniami wraz z upominkiem.

 Podziękowania staroście Romualdowi Garczewskiemu i wicestaroście Andrzejowi 
Kruzlowi za osobiste zaangażowanie podczas akcji ratowniczych w czasie 

tegorocznej powodzi złożyła wójt gminy Łubnice Anna Grajko, w towarzystwie 
przewodniczącego Rady Mariana Komasary. Starostowie otrzymali pamiątkowe 

rzeźby autorstwa łubnickiego rzeźbiarza ludowego Mariusza Bolona.

 Podziękowania za 4-letnią współpracę otrzymuje radny, wicestarosta staszowski, 
członek Zarządu Powiatu Andrzej Kruzel.

Wręczanie podziękowań dla radnych za współpracę w minionej kadencji, 
przewodniczący Rady Damian Sierant rozpoczął od radnego, starosty 

staszowskiego, przewodniczącego Zarządu Powiatu Romualda Garczewskiego.
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Tekst i foto: Jan Mazanka

Słowa serdecznych podziękowań i uznania pod adre-
sem starosty staszowskiego Romualda Garczewskiego 
i wicestarosty Andrzeja Kruzla za udzielenie wydatnej 
pomocy i osobiste zaangażowanie w kierowanie akcją 
ratowniczą podczas powodzi w maju i czerwcu br., skiero-
wali: wójt gminy Łubnice Anna Grajko i przewodniczący 
Rady Gminy Łubnice Marian Komasara. 

Pod koniec obrad uroczystej sesji, głos zabrał staro-
sta staszowski Romuald Garczewski, który wyraził gorące 
podziękowania zarówno pod adresem przewodniczą-
cego Rady Damiana Sieranta jak i wszystkich radnych, 
za konstruktywną współpracę pozbawioną niepotrzeb-
nych sporów czy emocji politycznych. Starosta powiedział 
m.in.: ,,…Każdy z nas, po 4 latach pracy w samorządzie 
powiatowym, może teraz wyjść do swojego środowiska 
z podniesionym czołem. Nie zmarnowaliśmy tego czasu. 
Rezultat naszej pracy zamyka się kwotą 110 mln złotych 
pozyskanych na inwestycje ze źródeł zewnętrznych, co 
dało nam 5 miejsce na 314 powiatów w kraju, jeśli chodzi 
o wartość inwestycji na infrastrukturę w przeliczeniu na 1 
mieszkańca. Na taki wynik miała również wpływ bardzo 
dobra współpraca, prawie ze wszystkimi gminami naszego 
powiatu. Gorąco dziękuję dyrektorom jednostek organi-
zacyjnych powiatu, powiatowym komendantom i inspek-
torom, naczelnikom i kierownikom Wydziałów oraz Biur 
w Starostwie staszowskim, a także wszystkim pracowni-
kom administracji powiatowej, którzy solidnie, często po 
godzinach, z zaangażowaniem pracowali realizując posta-
wione zadania. Słowa uznania i wdzięczności kieruję rów-
nież pod adresem władz województwa świętokrzyskiego, 
na czele z: wojewodą Bożentyną Pałką-Korubą, mar-
szałkiem województwa Adamem Jarubasem, członkiem 
Zarządu Województwa Markiem Gosem i świętokrzyską 
kurator oświaty Małgorzatą Muzoł. U tych i wielu innych 
osób zawsze znajdowałem zrozumienie dla naszych 
potrzeb i działań”.

Przed oficjalnym zamknięciem ostatniej 64. sesji Rady 
Powiatu w Staszowie obecnej kadencji, głos zabrała wice-
przewodnicząca Rady Lucyna Kozoduj, która w szczegól-
ności podziękowała staroście Romualdowi Garczewskiemu 
za umiejętną współpracę ze wszystkimi radnymi powiatu 
i konsekwentną realizację zadań. 

Radni i członkowie Zarządu Powiatu III kadencji, od lewej: Grzegorz Rajca, Michał Skotnicki, Czesław Pargieła, Marek Wieczorek, Wiesław Lasota, Damian Sierant, 
Andrzej Kruzel, Ewa Zalewska, Romuald Garczewski, Lucyna Kozoduj, Jerzy Chudy, Janusz Bąk, Małgorzata Jońca, dr Janusz Gil, Wacław Słodkowski, Andrzej 

Poniewierski i Leszek Kopeć. 

Miłym akcentem podczas obrad, było wręczenie 
przez przewodniczącego Rady Damiana Sieranta oko-
licznościowych pism przez niego podpisanych, wspól-
nie ze starostą staszowskim Romualdem Garczewskim, 
jakie otrzymali wszyscy radni powiatu, w dowód uznania 
i podziękowania za owocną 4-letnia pracę w Radzie. Do 
pism zostały dołączone upominki promujące ziemię sta-
szowską.

Ostatnim z przemawiających był ks. prałat Henryk 
Kozakiewicz, który wśród podziękowań skierowanych 
pod adresem władz powiatu, wymienił m.in. udzielenie 
konkretnego wsparcia na rzecz generalnego remontu 
kościoła pw. św. Bartłomieja w Staszowie. Ksiądz prałat 
zakończył swoje wystąpienie błogosławieństwem dla 
wszystkich zgromadzonych na sali obrad oraz życze-
niami pod adresem osób kandydujących w najbliższych 
wyborach. 

Srebrny medal ,,Za zasługi dla pożarnictwa” dla dyrektora Zarządu Dróg 
Powiatowych w Staszowie Rafała Suski. 
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W czwartek 16 grudnia br., w 
Zespole Szkół w Staszowie, wigilijną 
wieczerzę spożywali działacze i za-
wodnicy Ludowych Zespołów Spor-
towych powiatu staszowskiego. 
Oprócz życzeń świątecznych i no-
worocznych Zarząd Powiatowego 
Zrzeszenia LSZ w Staszowie, dla wy-
różniających się młodych sportow-
ców, a także najbardziej aktywnych 
działaczy, ufundował okolicznościo-
we grawertony. Oby zbliżający się 
Nowy 2011 Rok, był równie obfitu-
jący w rekordowe wyniki jak mija-
jący, który należy zaliczyć do szcze-
gólnie udanych.

Rozpoczęto bożonarodzeniowe spotkania

Tekst: Jan Mazanka
Foto: Michał Skrętek

Spotkanie wigilijne otworzył starosta staszowski, przewodniczący Powiatowego Zrzeszenia LSZ w Staszowie 
Andrzej Kruzel.

Grawerton z podziękowaniem za współpracę z rąk 
Romana Karasia odbiera Jerzy Kula - przewodniczący 
Świętokrzyskiego Zrzeszenia LZS w Kielcach. Najlepsi 

młodzi sportowcy LSZ ziemi staszowskiej również 
otrzymali pamiątkowe grawertony.

W spotkaniu uczestniczyli m.in.: burmistrz miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski, radny Sejmiku 
Województwa Świętokrzyskiego, dyr. Zespołu Szkół w Staszowie Izydor Grabowski i wicestarosta staszowski 

Michał Skotnicki.

W sobotę 18 grudnia br. w restauracji „Lord” w Staszowie odbyło się spotkanie wigilijne wychowanków 
Ośrodka Rehabilitacyjno-Edukacyjno Wychowawczego w Staszowie i staszowskiego Koła Polskiego Stowarzyszenia 
na Rzecz Osób z Upośledzeniem Umysłowym. Była to okazja nie tylko do podzielenia się refleksjami z działalności w 
mijającym roku, ale także do złożenia serdecznych życzeń dalszej owocnej pracy w nadchodzących dwunastu miesiącach 
i kolejnych latach. Rozpoczynając spotkanie dyrektor Halina Łabuda podziękowała władzom samorządowym za 
wsparcie pracy Ośrodka i Koła. Starosta staszowski Andrzej Kruzel, wicestarosta Michał Skotnicki i burmistrz Staszowa 
Romuald Garczewski do życzeń kierownictwu i wychowankom w/w instytucji dołączyli upominki. 

Od lewej: dyrektor Halina Łabuda, starosta Andrzej Kruzel  
i burmistrz Romuald Garczewski.  W spotkaniu wigilijnym wzięło udział ponad 130 podopiecznych wraz z rodzinami. 

Tekst: i foto: Michał Skrętek
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Posiedzenie otworzył burmistrz Staszowa, prezes Zarządu Oddziału Powiatowego 
Związku OSP RP w Staszowie Romuald Garczewski.

Wigilijne spotkanie druhów

Zaraz po otwarciu spotkania przez prezesa Zarządu, 
burmistrza Romualda Garczewskiego, komendant 
powiatowy PSP w Staszowie bryg. Grzegorz Ciepiela 
przedstawił aktualną sytuację zagrożeń pożarowo-drogo-
wych, wynikających głównie z obfitych opadów śniegu, 
co skutkuje bardzo trudnymi warunkami na drogach. 
Komendant zwrócił również uwagę na wzrost stanu 
zagrożenia pożarowego w związku z niskimi temperatu-
rami i koniecznością intensywnego ogrzewania domów.

Głównym powodem spotkania było omówienie zało-
żeń organizacyjno-programowych kampanii sprawozdaw-
czo-wyborczej w jednostkach OSP na terenie powiatu. 
O szczegółach poinformował sekretarz Zarządu Oddziału 
Powiatowego Związku OSP RP w Staszowie Mieczysław 
Madej. Kampania będzie przeprowadzona w następują-
cych terminach: 

styczeń – marzec 2011 – walne zebrania sprawozdaw-
czo-wyborcze, 

kwiecień – czerwiec 2011 – zjazd oddziałów gminnych 
Związku,

lipiec – grudzień 2011 – zjazd powiatowy.
Pod koniec posiedzenia, obecni na nim druhowie prezesi 

i komendanci z gmin powiatu staszowskiego, podzięko-
wali burmistrzowi Staszowa Romualdowi Garczewskiemu 
za wspólną realizację szeregu inicjatyw i pomoc w okre-
sie sprawowania przez niego funkcji starosty w okresie 
minionej kadencji. Były starosta Romuald Garczewski, na 
pamiątkę 4-letniej współpracy, wręczył druhom strażakom 

Przedświąteczne posiedzenie Zarządu Oddziału Powiatowego Związku OSP RP w Staszowie odbyło się w dniu 
14 grudnia br., w Hotelu Rytwiany. 

 Życzenia świąteczno-noworoczne wszystkim obecnym składa prezes Zarządu 
Oddziału Powiatowego Związku OSP RP w Staszowie burmistrz Romuald 

Garczewski.

Były starosta staszowski Romuald Garczewski, na pamiątkę 4-letniej współpracy, 
wręczył druhom strażakom albumy promujące zabytki ziemi staszowskiej, 
upominek odbiera Adam Siekierski – prezes Zarządu Gminnego OSP RP 

w Oleśnicy.

W imieniu nowo wybranych władz powiatu staszowskiego, deklarację dalszej 
pomocy jednostkom OSP złożył starosta staszowski Andrzej Kruzel.

O zagrożeniach pożarowo-drogowych na terenie powiatu mówił komendant 
powiatowy PSP w Staszowie bryg. Grzegorz Ciepiela, z lewej: druh Mieczysław 
Madej - sekretarz Zarządu Oddziału Powiatowego Związku OSP RP w Staszowie.   

albumy promujące zabytki ziemi staszowskiej. Życzenia 
podobnych sukcesów i satysfakcji, płynących ze współpracy 
samorządowo-strażackiej, otrzymał nowo wybrany starosta 
Andrzej Kruzel. Przedświąteczne spotkanie zakończono 
tradycyjnymi życzeniami  opłatkowymi.

Tekst: Jan Mazanka
Foto: Robert Wyrzykowski
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Wierni staszowskich parafii, dla uczczenia tego jubileuszu, spotkali się na mszy świętej koncelebrowanej, 
jaką w niedzielę 31 października br. o godz. 1700, w kościele Ducha Świętego w Staszowie, odprawił ks. biskup 
dr Krzysztof Nitkiewicz.

Wśród licznej rzeszy wiernych, obecni byli przedsta-
wiciele władz samorządowych powiatu staszowskiego 
oraz miasta i gminy Staszów, jak również przedsiębiorcy, 
dyrekcje szkół, reprezentanci służb, związków komba-
tanckich i stowarzyszeń. Dostojnego Jubilata powitał 
w świątyni ks. prałat Henryk Kozakiewicz, który w swoim 
przemówieniu nawiązał do historii budowy kościoła – 
sanktuarium Jana Pawła II i jego szczególnej roli w życiu 
staszowskich parafii. Po zakończeniu liturgii, jako pierw-
szy życzenia księdzu biskupowi złożył starosta staszow-
ski Romuald Garczewski, w przekazanym liście czytamy 
między innymi ,,Z okazji dostojnego Jubileuszu 25-lecia 
Święceń Kapłańskich, w imieniu władz samorządowych 
powiatu staszowskiego, a także swoim własnym, pragnę 
życzyć wielu Łask Bożych, opieki Świętego Krzysztofa, jak 
również dużo zdrowia i wszelkiego dobra na każdy dzień 
pracy i posługi biskupiej. Gorąco życzę Księdzu Biskupowi 
realizacji wszystkich planów i zamierzeń w kierowaniu 
Diecezją Sandomierską, dla dobra Wiernych i Kościoła 
w Polsce. Proszę także o przyjęcie najszczerszych życzeń 
wszelkiej pomyślności w życiu osobistym”. Ks. Biskup, 
dziękując za życzenia, zwrócił uwagę na służebną rolę 
każdego kapłana, w tym również i hierarchów kościel-
nych, wobec kościoła i wiernych oraz zapowiedział dalszą 
pełną zaangażowania pracę pasterza Diecezji Sandomier-
skiej, szczególnie wśród tych, którzy najbardziej potrze-
bują pomocy.

Tekst i foto: Jan Mazanka

Herb biskupa Krzysztofa Nitkiewicza.
Ks. biskup dr Krzysztof Nitkiewicz udzielił błogosławieństwa wszystkim wiernym 

uczestniczącym we mszy świętej.

Dary kościołowi składają przedstawiciele władz powiatu staszowskiego na czele 
ze starostą Romualdem Garczewskim, przewodniczącym Rady Powiatu Damianem 

Sierantem i wicestarostą Andrzejem Kruzlem.

Mszę świętą pod przewodnictwem ks. biskupa dr. Krzysztofa Nitkiewicza, odpra-
wiło 13 księży Dekanatu Staszowskiego.

25-lecie święceń kapłańskich Ks. Biskupa



14

„Medal pod choinkę”

Pułkownik straży pożarnej Kri-
staps Eklons, dowodził estońską 
sekcją łotewsko-estońsko-litewskiego 
zespołu ,,Balt Flood Combat”, który 
w dniach od 22 maja do 4 czerwca 
br., w czasie pamiętnej powodzi niósł 
pomoc mieszkańcom ziemi staszow-
skiej i sandomierskiej. Zespół, wyposa-
żony w najnowocześniejsze pompy o 
wydajności 9 tys. oraz 5,5 tys. litrów/
min, koncentrował się na wypompo-
wywaniu wody z zalanych terenów o 
największym znaczeniu dla prowadze-
nia dalszych akcji ratowniczych, ( czyt. 
w kwartalniku ,,Powiat Staszowski” 
nr 39/czerwiec 2009, str. 24 i 25, na 
www.staszowski.eu). 

Ambasador Jerzy Marek Nowa-
kowski otwierając uroczystość wrę-
czenia medalu, zwrócił uwagę na 
fakt przyznania go przez prezydenta 
Rzeczypospolitej Polskiej na wnio-
sek władz samorządowych powiatu 
staszowskiego i społeczeństwa, cyt.: 
,,… jest to więc swoista nagroda 
publiczności, przyznana z inicjatywy 
tych którzy w tej katastrofie ucierpieli. 
Szczera wdzięczność mieszkańców 
zalanych terenów jest również sym-
bolicznie podkreślona przez obecność 
na uroczystości przedstawiciela władz 
i obywateli powiatu staszowskiego, 
który specjalnie przyjechał, aby jeszcze 
raz wyrazić wdzięczność za pomoc”. 
Płk. Kistaps Ekolons dziękując za 
wyróżnienie powiedział m.in.: ,,…
po przybyciu na miejsce, byliśmy pod 
wrażeniem ogromu zniszczeń, szcze-
gólnie w Sandomierzu. Nasze estoń-
skie powiedzenie mówi ,,oczy się bały, 
ale ręce rwały się do roboty”, więc 
po kilku godzinach wkroczyliśmy do 
akcji. Żal nam było ludzi, którzy utracili 
dobytek, bo domy były tam naprawdę 
ładne, bogate urządzone i przykro było 
patrzeć na te zniszczenia. Brałem póź-
niej udział w podobnej akcji na terenie 
Mołdawi, gdzie woda równie skutecz-
nie zniszczyła ludziom dorobek całego 
życia, niemniej tam były to skromne 
domki czy zabudowania gospodar-
cze. Bardzo jestem ciekaw, jak teraz 
wygląda sytuacja z remontami i obu-

dową zniszczonych domów, czy jest 
wystarczająca pomoc. I na koniec jesz-
cze jedna refleksja, kiedy po zakoń-
czeniu działań w konwoju ruszyliśmy 
w drogę powrotną w jednej ze wsi 
zatrzymali nas jacyś ludzie. W pierw-
szym momencie nie wiadomo było o 
co chodzi, a oni chcieli nam po prostu 
podziękować…”. W ceremonii wręcze-
nia odznaczenia, która miała miejsc w 
Ambasadzie Polskiej w Rydze, oprócz 
odznaczonego uczestniczyła również 
pięcioosobowa delegacja funkcjona-
riuszy estońskiej straży pożarnej, na 
czele z gen. Ainarsem Pencisem - 
komendantem głównym Służby Pożar-
niczo-Ratowniczej Estonii.

W piątek, 17 grudnia br. w Rydze, ambasador nadzwyczajny i pełnomocny Rzeczypospolitej Polskiej  
w Estonii Jerzy Marek Nowakowski odznaczył płk. Kristapsa Eklonsa „Złotym Krzyżem Zasługi” przyznanym 
przez prezydenta RP Bronisława Komorowskiego, za zasługi w niesieniu pomocy poszkodowanym podczas 
powodzi w maju i czerwcu br. Starostę staszowskiego Andrzeja Kruzla na uroczystości reprezentował  
Jan Mazanka – kierownik Biura Promocji i Współpracy z Zagranicą Starostwa Powiatowego w Staszowie.

Tekst: Jan Mazanka
Foto: arch. Ambasady RP w Estonii

Ambasador RP w Estonii Jerzy Marek Nowakowski, 
odznacza płk. Kristapsa Eklonsa ,,Złotym Krzyżem 

Zasługi”.

Płk. Kristaps Eklons dziękuje za wyróżnienie, z lewej 
małżonka pułkownika.

W imieniu mieszkańców i władz powiatu 
staszowskiego oraz sandomierskiego, za okazaną 
pomoc, płk. Kristapsowi Eklonsowi i wszystkim 

funkcjonariuszom ,,Balt Flood Combat”, 
podziękował Jan Mazanka ze Starostwa staszowskiego. Z lewej: ambasador Jerzy Marek Nowakowski.  

Na język łotewski tłumaczyła Ligia Gołubiec.

Świąteczno-noworoczny toast za wyróżnionego i wszystkich członków ,,Balt Flood Combat”, od lewej: płk. 
Kristaps Eklons, ambasador RP na Łotwie Jerzy Marek Nowakowski, gen. Ainars Pencis - komendant główny 

Służby Pożarniczo-Ratowniczej Estonii i Jan Mazanka ze Starostwa Powiatowego w Staszowie.
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Powierzchnia tegorocznej, 
czwartej z kolei 5-hektarowej 
uprawy, przedstawiała profil 
twarzy Fryderyka Chopina 
i jego dłonie na klawiaturze 
fortepianu. Była bez wątpienia 
największą na świecie grafiką, 
związaną z obchodami 200. 
rocznicy urodzin kompozytora. 

Labirynt był także jednym 
z elementów projektu „Świę-
tokrzyskie czaruje Chopinem”, 
który w Zespole Pałacowym 
w Kurozwękach realizowano od 
3 maja do 17 października br.

Projekt został dofinanso-
wany, m.in. przez Narodowe 
Centrum Kultury w Warsza-
wie oraz z budżetu Starostwa 
Powiatowego w Staszowie.

Fryderyk Chopin w  Kurozwękach
Pierwszy labirynt w kształcie piłki nożnej i symboli ,,Euro 2012”, właściciel pałacu Jan Marcin Popiel, przy-

gotował w 2007 roku. Rok później, w 2008, promowano 50 – lecie współpracy województwa świętokrzyskiego 
z obwodem winnickim na Ukrainie, a w roku ubiegłym lansowano koziołka z Pacanowa, w związku z otwarciem 
Europejskiego Centrum Bajek.

Tegoroczny, czwarty z kolei, chopinowski labirynt w kompleksie Zespołu Pałacowego w Kurozwękach. U góry: 
Dom Pomocy Społecznej Zgromadzenia Sióstr Miłosierdzia Św. Wincentego a Paulo.

Tekst: Jan Mazanka
Foto: Marek Poznański POZI.pl

odznaczenia płk. Kristapsa Eklonsa, 
miało miejsce spotkanie ambasa-
dora Jerzego Marka Nowakowskiego  
z Janem Mazanką ze Starostwa 
staszowskiego, podczas którego 
omówiono perspektywy przyszłej 
współpracy powiatu staszowskiego 
ze środowiskami polonii łotew-
skiej. Ambasador obiecał pomoc w 
nawiązaniu odpowiednich kontak-
tów i patronowanie podejmowanym 
przedsięwzięciom. Biorąc pod uwagę 
aktywność powiatu staszowskiego 
jaka przejawia się we współpracy z 
samorządami i szkołami na Ukrainie  
(nieprzerwanie od 10 lat) czy z part-
nerami Europy Zachodniej ( realizacja 
szeregu projektów edukacyjnych przez 
szkoły ponadgimnazjalne), należy mieć 
nadzieję, że Estonia szybko stanie się 
atrakcyjnym partnerem dla powiatu 
staszowskiego, z pożytkiem dla 
obydwu stron. W następnym nume-
rze kwartalnika przybliżymy Szanow-
nym Czytelnikom, historię i specyfikę 
tego, chyba mało znanego u nas kraju, 
i samej Rygi, która przeważnie kojarzy 
nam się z nieudanymi negocjacjami z 
Rosją Sowiecką, po zakończeniu wojny 
polsko-bolszewickiej 1920 roku.

Podczas spotkania, od lewej: Jan Mazanka  
i ambasador Jerzy Marek Nowakowski.

W prezencie od powiatu staszowskiego ambasador 
Jerzy Marek Nowakowski otrzymał grafikę 

autorstwa ukraińskiego artysty Aleksandra Jasina 
z wizerunkiem kościoła w Bogorii. Podobne grafiki 

kościołów w Oleśnicy i Szydłowie otrzymali również: 
gen. Ainars Pencis - komendant główny Służby 

Pożarniczo-Ratowniczej Estonii i płk. Kristaps Eklons. 

Dwie godziny przed ceremonią 

Stare Miasto w Rydze, gdzie w latach 1887-1891 
studiował prezydent RP Ignacy Mościcki może stać 
się np. ciekawym tematem przyszłych projektów 

edukacyjnych współpracy międzyszkolnej. 

Redakcja
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Pamięci Generała

Uroczystości rozpoczęto mszą świętą w intencji gene-
rała, odprawioną w kościele pw. Matki Bożej Ostrobram-
skiej na Bemowie, po czym rozpoczęto ceremonię otwar-
cia Laboratorium i odsłonięcia tablicy poświęconej gen. 
Tadeuszowi Bukowi. Laboratorium mieści się w komplek-
sie WAT, przy ul. gen. Sylwestra Kaliskiego, składa się 
z kilku nowoczesnych sal umożliwiających prowadzenie 
wykładów i zajęć z wykorzystaniem najnowszych technik 
multimedialnych. 

Przed oficjalnym przecięciem wstęgi gen. Tadeusza 
Buka wspominał rektor WAT gen. bryg. prof. dr hab. inż. 
Zygmunt Mierczyk i gen. dyw. Jan Kempara. Władze 
powiatu staszowskiego reprezentował wicestarosta 
Andrzej Kruzel, który do Warszawy udał się wspólnie 
z Jolantą Zdrojkowską - dyrektor staszowskiego Liceum, 
które od dwóch lat współpracuje z Wojskową Akademią 
Techniczną. Wicestarosta Andrzej Kruzel w swoim wystą-
pieniu podkreślił związki gen. Tadeusza Buka z ziemią 
świętokrzyską, w szczególności ze wsią Mójcza w gminie 
Daleszyce, skąd pochodził generał. Wicestarosta wręczył 
dziekanowi Wydziału Mechanicznego WAT dr. hab. inż. 

Wstęgę przecina gen. dyw. Jan Kempara, obok siostra gen. Tadeusz Buka Jadwiga 
Jamrożak i rektor WAT gen. bryg. Zygmunt Mierczyk.

Wicestarosta Andrzej Kruzel wręczył dziekanowi Wydziału Mechanicznego 
WAT dr. hab. inż. Zdzisławowi Bogdanowiczowi pamiątkową płaskorzeźbę 

przedstawiająca herb powiatu staszowskiego.

W kompleksie WAT przy ul. gen. Kaliskiego w Warszawie podczas ceremonii 
otwarcia nowego Laboratorium Logistyki, od lewej: rektor WAT gen. bryg. prof. 
dr hab. inż. Zygmunt Mierczyk, wicestarosta staszowski Andrzej Kruzel, dyr. LO 

w Staszowie Jolanta Zdrojkowska.

Tekst: Jan Mazanka
Foto: Robert Wyrzykowski

We czwartek, 21 października br., uroczyście otwarto Laboratorium Logistyki Wydziału Mechanicznego Woj-
skowej Akademii Technicznej w Warszawie, któremu nadano imię tragicznie zmarłego w katastrofie smoleńskiej 
dowódcy Wojsk Lądowych gen. broni Tadeusza Buka. 

Zdzisławowi Bogdanowiczowi pamiątkową płasko-
rzeźbę przedstawiającą herb powiatu staszowskiego. 

W uroczystości udział wzięła najbliższa rodzina gen. 
Tadeusza Buka na czele z siostrą generała Jadwigą Jam-
rożek z mężem.

Gen. dywizji 
Tadeusz Buk, urodził 
się 15 grudnia 1960 
roku w Mójczy, gmina 
Daleszyce, pełnił naj-
wyższe stanowisko 
w Wojsku Polskim 
ze wszystkich ofice-
rów pochodzących 
z województwa 
świętokrzyskiego. 

Szkołę Oficerską Wojsk Pancernych w Poznaniu ukończył 
w 1984 roku. Służbę rozpoczął od stanowiska dowódcy plutonu 
czołgów w 29 Pułku Czołgów Średnich w Żaganiu. W 1991 roz-
począł studia na Wydziale Wojsk Lądowych Akademii Obrony 
Narodowej w Warszawie. W latach 1993-1995 służył w 18 
Batalionie Desantowo-Szturmowym oraz w 6 Brygadzie Desan-
towo-Szturmowej. W latach 1995-1998 w 25 Brygadzie Kawa-

lerii Powietrznej w Tomaszowie Mazowieckim. W 1999, ukoń-
czył roczne podyplomowe studium dowódczo-sztabowego 
w USA. Był także dowódcą 34 Brygady Kawalerii Pancernej 
w Żaganiu, zastępcą dowódcy Wielonarodowej Dywizji Cen-
trum-Południe w Iraku, zastępcą dyrektora Centrum Szkolenia 
Sił Połączonych NATO w Bydgoszczy. W latach 2006-2007 był 
zastępcą dowódcy Połączonego Dowództwa ds. Budowania 
Afgańskiego Systemu Bezpieczeństwa. Od 15 czerwca 2007 r. 
dowódca 1 Warszawskiej Dywizji Zmechanizowanej. 25 lipca 
2007 r. przejął dowodzenie nad IX zmianą PKW i Wielonaro-
dową Dywizją Centrum-Południe w Iraku. W dniu 15 września 
2009 r. został powołany przez prezydenta Lecha Kaczyńskiego 
na stanowisko dowódcy Wojsk Lądowych. Gen. dywizji Tade-
usz Buk w dniu 10 kwietnia 2010 roku zginął w katastrofie 
polskiego samolotu Tu-154 M w Smoleńsku. Został pochowany 
na cmentarzu komunalnym w Spale. Pośmiertnie awansowany 
na stopień generała broni.
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100 komputerów dla uczniów

W podpisaniu umowy uczestniczyli: ze strony 
Powiatu Staszowskiego - starosta Romuald Garczewski, 
wicestarosta Andrzej Kruzel, skarbnik Jolanta 
Piotrowska, koordynator projektu Mariusz Zdeb, a ze 
strony wykonawcy – Mariusz Machnik – właściciel 
Firmy Wielobranżowej ANMA ze Staszowa.

Umowa obejmuje dostawę zestawów 
komputerowych, montaż łącza internetowego, szkolenia 
dla uczniów i członków rodzin oraz serwis sprzętu dla 
100 uczniów pierwszych klas szkół ponadgimnazjalnych 
z terenu Powiatu Staszowskiego, dla których organem 
prowadzącym jest Starostwo Powiatowe w Staszowie. 
W ramach umowy, w internacie Zespołu Szkół 
im. St. Staszica w Staszowie, powstanie również 
10-stanowiskowa pracownia komputerowa z dostępem 
do Internetu.

Komputery powinny być dostarczone uczniom 
w przeciągu dwóch miesięcy, natomiast szkolenia 
będą się odbywać w systemie sobotnio – niedzielnym 
w terminie trzech miesięcy, od dnia podpisania 
umowy.

Projekt jest bezpłatny dla jego uczestników 
(beneficjentów), a jego całkowity koszt wyniesie 
1 mln 170 tys. 740 zł, w tym: 986 tys. 129 zł, tj. 84% 
Powiat Staszowski otrzyma w formie dofinansowania 
z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego 
i budżetu krajowego.

Naczelnik Wydziału Tworzenia, Realizacji Projektów i Inwestycji w Starostwie 
staszowskim Mariusz Zdeb i skarbnik powiatu Jolanta Piotrowska.

W czasie podpisywania umowy, od lewej: starosta staszowski Romuald 
Garczewski, właściciel Firmy Wielobranżowej ANMA Mariusz Machnik 

i wicestarosta Andrzej Kruzel.

W dniu 24 listopada 2010 r. w Starostwie Powiatowym w Staszowie została podpisana umowa w ramach 
projektu pn.: „Przeciwdziałanie wykluczeniu cyfrowemu – eInclusion w Powiecie Staszowskim” - Działanie 8.3 - 
Przeciwdziałanie wykluczeniu cyfrowemu - eInclusion, Programu Operacyjnego Innowacyjna Gospodarka.

W dniu 2 grudnia br., w Starostwie Powiatowym 
w Staszowie odbyło się spotkanie dotyczące wyjaśnienia 
kwestii organizacyjnych i technicznych odnośnie przeka-
zania młodzieży sprzętu komputerowego z oprogramo-
waniem biurowym i dostępem do Internetu. Zebranych 
podczas czwartkowego spotkania powitał starosta sta-
szowski Romuald Garczewski, jednocześnie dziękując 
uczniom i rodzicom za tak liczne przybycie.

Kwestię podłączenia komputerów do Internetu 

Starosta staszowski Romuald Garczewski wyjaśnił znaczenie projektu w podnoszeniu informatycznych kwalifikacji uczniów biorących w nim udział.

Tekst: Mariusz Zdeb i Michał Skrętek,
Foto: Jan Mazanka i Michał Skrętek

i zasady technicznego przekazania sprzętu, wyjaśnił 
Mariusz Zdeb - naczelnik Wydziału Realizacji Projektów 
i Inwestycji w Starostwie staszowskim.

Realizacja projektu przyczyni się do upowszech-
nienia dostępu do szerokopasmowego Internetu dla 
osób zagrożonych wykluczeniem cyfrowym w ramach 
wyrównania szans edukacyjnych.
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Dzień wcześniej, 3 grudnia br., oficjalne obchody święta 
górników, rozpoczęto uroczystą akademią w Hotelu ,,Lord”, 
na którą Zarząd Kopalń i Zakładów Chemicznych Siarki 
,,Siarkopol” S.A. w Grzybowie, zaprosił swoich pracowni-
ków oraz gości honorowych. Po otwarciu akademii przez 
prowadzącego Grzegorza Kalinę – dyrektora Kopalni Siarki 
Osiek, wprowadzono poczty sztandarowe, po czym Orkie-
stra Dęta KiZChS ,,Siarkopol” S.A. odegrała hymn górniczy. 
Okolicznościowe przemówienie poświęcone aktualnej sytu-
acji w Spółce, planowanym inwestycjom i perspektywom 
na najbliższą przyszłość, wygłosił prezes Zarządu i dyrektor 
generalny ,,Siarkopolu” Marian Kosowicz. 

Następnie, zaproszeni goście na czele z: wojewodą świę-
tokrzyskim Bożentyną Pałką-Korubą, starostą staszow-
skim Romualdem Garczewskim, burmistrzami i wójtami 
gmin ziemi staszowskiej, ks. kan. Edwardem Zielińskim – 
proboszczem parafii pw. Św. Barbary w Staszowie, a także 
reprezentantami spółek i przedsiębiorstw kooperujących 
z ,,Siarkopolem”, składali gratulacje i życzenia.

Akademia, podobnie jak w latach ubiegłych, była okazją 
do wręczenia odznaczeń resortowych i innych wyróżnień. 

Zarząd KiZChS ,,Siarkopol”, nie zapomniał także o oso-
bach, które w sposób szczególny wyróżniły się w akcji 
przeciwpowodziowej w maju i czerwcu bieżącego roku. 
Przewodniczący Rady Nadzorczej Bogusław Dziarnowski 
wręczył okolicznościowe dyplomy staroście staszowskiemu 
Romualdowi Garczewskiemu oraz burmistrzowi miasta 
i gminy Osiek dr. Włodzimierzowi Wawrzkiewiczowi, 
a prezes Marian Kosowicz oraz wiceprezesi: Józef Zborow-
ski i Stanisław Lech Zalewski, w taki sam sposób uhonoro-
wali 12 pracowników Spółki. 

Na koniec uroczystej akademii dyr. Grzegorz Kalina 
odczytał listy od Premiera RP i Ministra Gospodarki, po 
czym wyprowadzono poczty sztandarowe, a prezes Marian 
Kosowicz zaprosił wszystkich na tradycyjną ,,Karczmę 
Piwną”.

Barbórka 2010
Kościelne obchody tegorocznej ,,Barbórki”, odbyły się w sobotę, 4 grudnia br., w staszowskiej parafii pw. św. 

Barbary, gdzie biskup sandomierski ks. dr Krzysztof Nitkiewicz odprawił uroczystą mszę świętą i wygłosił homilię, a 
także pod koniec liturgii poświęcił Kaplicę Miłosierdzia Bożego, w której znajdują się relikwie błogosławionego ks. 
Michała Sopoćki. Ks. biskup dr Krzysztof Nitkiewicz, od 1995 roku, był postulatorem w procesie beatyfikacyjnym 
ks. Michała Sopoćki, uwieńczonym beatyfikacją w dniu 28 września 2008 roku. Msza święta została odprawiona 
nie tylko w intencji górników ,,Siarkopolu”, ale również hutników pracujących w Hutach Szkła Gospodarczego 
Tadeusza Wrześniaka oraz gazowników ziemi staszowskiej, jako że św. Barbara jest patronką także i tych zawo-
dów, jak również m.in. artylerzystów oraz marynarzy, o czym wspominał biskup sandomierski ks. dr Krzysztof 
Nitkiewicz, przed udzieleniem błogosławieństwa wiernym, pod koniec mszy św.

Kosz kwiatów w imieniu władz samorządowych powiatu staszowskiego 
przekazali: starosta staszowski Romuald Garczewski i wicestarosta  

Andrzej Kruzel.

Ksiądz biskup dr Krzysztof Nitkiewicz poświęcił Kaplicę Miłosierdzia Bożego 
w kościele pw. św. Barbary w Staszowie.

Liturgię mszy świętej sprawowali, od lewej: ks. Ireneusz Rząsa z Kościoła 
Rektoralnego pw. Zwiastowania NMP w Rytwianach, ks. kan. Edward Zieliński 
– proboszcz parafii pw. św. Barbary w Staszowie, ks. dr Krzysztof Nitkiewicz – 

biskup sandomierski - przewodniczył, ks. prałat Henryk Kozakiewicz – proboszcz 
parafii pw. św. Bartłomieja i Dziekan Dekanatu Staszowskiego, ks. Henryk 

Podgórski - proboszcz parafii pw. św. Stanisława Biskupa i Męczennika w Osieku 
oraz ks. kan. Andrzej Wierzbicki – proboszcz parafii pw. św. Trójcy w Bogorii.

W Hotelu „Lord” w dniu 3 grudnia br., goście honorowi i Zarząd KiZChS 
,,Siarkopol” S.A. w czasie odegrania hymnu górniczego.

Tekst i foto: Jan Mazanka
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Medalami ,,Za zasługi dla górnictwa RP” przyznanymi przez ministra Gospodarki 
uhonorowano 18 górników. Medale wręczył prezes Marian Kosowicz.

Wojewoda świętokrzyski Bożentyna Pałka-Koruba wręczyła medale ,,Za 
długoletnią służbę”, przyznane przez Prezydenta RP: 21 złotych, 11 srebrnych

i 1 brązowy.

Podczas ,,Barbórki” w dniu 3 grudnia br. w Hotelu ,,Lord” poczty sztandarowe 
,,Siarkopolu”.

Okolicznościowe przemówienie wygłosił 
Marian Kosowicz - prezes Zarządu, 

dyrektor generalny Kopalń i Zakładów 
Chemicznych Siarki ,,Siarkopol” S.A. 

w Grzybowie.

Życzenia Zarządowi i wszystkim 
pracownikom KiZChS ,,Siarkopol” 

S.A. w Grzybowie przekazała 
wojewoda świętokrzyski Bożentyna 

Pałka-Koruba.

 Starosta staszowski Romuald Garczewski oraz burmistrz miasta i gminy Osiek 
zostali uhonorowani przez Zarząd KiZChS ,,Siarkopol” S.A. w Grzybowie 
dyplomami za pomoc i sprawne prowadzenie akcji ratowniczej w czasie 
tegorocznej powodzi. Dyplomy wręczył przewodniczący Rady Nadzorczej 

Bogusław Dziarnowski.

Życzenia i gratulacje od władz samorządowych powiatu staszowskiego przekazał 
starosta staszowski Romuald Garczewski.

Gratulacje i życzenia od władz samorządowych miasta i gminy Połaniec przekazał 
burmistrz Jacek Tarnowski. Z życzeniami od Rady Miejskiej Połańca dołączył jej 

przewodniczący Stanisław Lolo.
Swoje 10 lat pracy w ,,Siarkopolu” wspomina wójt gminy Rytwiany Grzegorz 
Forkasiewicz, kwiaty wraz z życzeniami na ręce prezesa Mariana Kosowicza.
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Dla uczczenia Dnia eDukacji nroDowej

Nieco wcze-
śniej radni powiatu 
staszowskiego spo-
tkali się na roboczej 
61. sesji Rady, podczas 
której przegłosowano 
4 projekty uchwał. 

Po zakończeniu 
obrad sesji robo-
czej, przewodniczący 
Rady Damian Sie-
rant, otworzył uro-
czystą nadzwyczajną 
sesję, jaka odbyła się 
w auli Zespołu Szkół 
w Staszowie, z udzia-
łem ponad 300 zapro-
szonych pedagogów 
szkół wszystkich 

szczebli z terenu powiatu staszowskiego. Przybyli rów-
nież zaproszeni goście w osobach: poseł na Sejm RP Marii 
Zuby, posła Andrzeja Pałysa i posła Mirosława Pawlaka, 
a także: wojewody świętokrzyskiego Bożentyny Pałki-Ko-
ruby, członka Zarządu Województwa Świętokrzyskiego 
Lecha Janiszewskiego, świętokrzyskiej kurator oświaty 
Małgorzaty Muzoł i wicekuratora Lucjana Pietrzczyka, 
Grażyny Zachariasz – sekretarz Wojewódzkiego Komi-
tetu Ochrony Pamięci Walk i Męczeństwa oraz ppłk Adam 
Nowotny – komendant Ośrodka Szkolenia Poligonowego 
Wojsk Lądowych w Nowej Dębie.

Po wprowadzeniu pocztów sztandarowych powiatu 
oraz szkół ponadgimnazjalnych ziemi staszowskiego i ode-
graniu hymnu narodowego, okolicznościowe przemówie-
nie wygłosił starosta staszowski Romuald Garczewski. 
Po zakończeniu wystąpienia starosty, zaproszeni goście 
składali gratulacje i życzenia, zarówno dyrektorom jak 

W środę, 13 października br. o godz. 1600, odbyła się 62. nadzwyczajna sesja Rady Powiatu, zwołana dla 
uczczenia Dnia Edukacji Narodowej. 

Okolicznościowe przemówienia wygłosił starosta 
staszowski Romuald Garczewski.

Po rozpoczęciu obrad uroczystej 62. Sesji Rady Powiatu w Staszowie wprowadzono poczty sztandarowe: powiatu, szkół ponadgimnazjalnych i Szydłowskiego 
Towarzystwa Strzeleckiego.

i pedagogom, a także władzom samorządowym powiatu 
za osiągnięcia dydaktyczne i inwestycyjne w obszarze 
oświaty, co zdecydowanie wyróżnia powiat staszowski 
spośród powiatów województwa świętokrzyskiego. 

Następnie naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu 
w Starostwie staszowskim Tadeusz Kardynał poprowa-
dził część ,,odznaczeniową” sesji, wyczytując i prosząc na 
scenę osoby wyróżnione medalami i nagrodami przyzna-
nymi przez: Prezydenta RP, Ministra Edukacji Narodowej i 
Starostę Staszowskiego. 

Wręczono także nagrody rzeczowe dla dyrektorów 
szkół, nauczycieli i uczniów - laureatów i finalistów Olim-
piad Ogólnopolskich. Więcej na www.staszowski.eu.

Nagrodę Ministra Edukacji Narodowej odbiera Izydor Grabowski - dyrektor 
Zespołu Szkół w Staszowie.

Tekst i foto: Jan Mazanka
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Działalność i wyniki zawodników Ludowych Zespołów Sportowych powiatu staszowskiego bardzo wysoko ocenił Jerzy Kula – przewodniczący Świętokrzyskiego 
Zrzeszenia LZS w Kielcach.

Nagrody Starosty Staszowskiego wręczali: świętokrzyska kurator oświaty 
Małgorzata Muzoł, starosta staszowski Romuald Garczewski i wicestarosta 

Andrzej Kruzel.

Wspólne zdjęcie osób uhonorowanych Złotymi, Srebrnymi i Brązowymi ,,Medalami za Długoletnią Służbę”.

Wojewoda świętokrzyski Bożentyna Pałka-Koruba odznacza sztandar 
Szydłowskiego Towarzystwa Strzeleckiego ,,Złotym Medalem Opiekuna Miejsc 

Pamięci Narodowej”.
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MULTIMEDIA DLA SZKÓŁ POWIATU STASZOWSKIEGO
Podczas spotkania w Wojewódzkim Domu Kultury w Kielcach, w dniu 28 października br., samorządowcy i dyrek-

torzy szkół z terenu województwa świętokrzyskiego, zakwalifikowani do ,,Świętokrzyskiego Programu Wspierania 
Edukacji w 2010 roku”, odebrali listy gratulacyjne i podpisali umowy dotyczące udzielenia pomocy rzeczowej.

W zaproszeniu marszałka województwa święto-
krzyskiego Adama Jarubasa, skierowanym do starosty 
staszowskiego Romualda Garczewskiego, czytamy m.in.: 
,,...Wierzę, że otrzymane pomoce w ramach Programu 
przyczynią się do podniesienia jakości kształcenia i wycho-
wania w szkołach województwa świętokrzyskiego, jak 
również pozwolą na szybszy rozwój umiejętności korzy-
stania z nowoczesnych technologii informatycznych, 
myślenia matematycznego oraz doskonalenia umiejęt-
nego posługiwania się językiem obcym”. 

Starosta staszowski Romuald Garczewski, dziękując 
w imieniu władz samorządowych powiatu za przekazane 
zestawy, zwrócił uwagę na znaczenie tej pomocy w reali-
zacji procesu budowania społeczeństwa informacyjnego, 
opartego na szerokopasmowym Internecie, którego sieć 
powstanie dzięki środkom z Programu Operacyjnego 
Polski Wschodniej.

Była to druga edycja ,,Świętokrzyskiego Programu Wspie-
rania Edukacji w 2010 roku”, uchwalonego przez Sejmik, 
na którą z budżetu województwa przeznaczono 5 mln zł. 
,,Program”, to nie tylko zakupy multimedialnych pomocy, 
ale również szkolenia dotyczące wykorzystania możliwości 
nowoczesnego sprzętu, realizowane przez Świętokrzyskie 
Centrum Doskonalenia Nauczycieli, w których uczestniczy 
blisko 1600 pedagogów z terenu województwa.

Nowoczesne pomoce multimedialne trafią do niżej 
wymienionych szkół z terenu powiatu staszowskiego: 

pracownie językowe: 
Zespół Szkół Ekonomicznych im. Jana Pawła II 1. 

w Staszowie, 
Zespół Szkół Publiczna Szkoła Podstawowa nr 2 2. 
im. I.J. Paderewskiego i Publiczne Gimnazjum nr 2 
w Staszowie, 
Zespół Szkół Ogólnokształcących Publiczne Gimnazjum 3. 
im. Jana Pawła II w Bogorii, 
interaktywne zestawy multimedialne:  
Zespół Szkół im. Oddziału Partyzanckiego AK ,,Jędru-1. 
sie” w Połańcu, 
Publiczne Gimnazjum nr 1 im. Królowej Jadwigi 2. 
w Połańcu, 

Podczas wręczania listów gratulacyjnych i umów na otrzymany sprzęt, od lewej: Jan Klamczyński – wójt gminy Szydłów, dr Włodzimierz Wawrzkiewicz – burmistrz 
miasta i gminy Osiek, Lech Janiszewski – członek Zarządu Województwa Świętokrzyskiego, Teresa Komasara – dyrektor Publicznej Szkoły Podstawowej w Łubnicach, 
Władysław Brudek - wójt gminy Bogoria, Adam Jarubas – marszałek województwa świętokrzyskiego, Jacek Kowalczyk – dyrektor Departamentu Promocji, Edukacji, 

Kultury, Sportu i Turystyki w Urzędzie Marszałkowskim, Romuald Garczewski – starosta staszowski i Józef Żurek – wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego.

Marszałek województwa świętokrzyskiego Adam Jarubas gratulując staroście 
staszowskiemu Romualdowi Garczewskiemu, po raz kolejny z uznaniem odniósł 

się do osiągnięć władz powiatu staszowskiego w obszarze edukacji, zarówno 
jeśli chodzi o poczynione inwestycje, jak i wyniki nauczania. Z lewej: wójt gminy 

Bogoria Władysław Brudek.
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Publiczna Szkoła Podstawowa im. Stefana Żerom-3. 
skiego w Oleśnicy, 
Publiczne Gimnazjum w Oleśnicy, 4. 
Publiczna Szkoła Podstawowa im. Heleny i Józefa Świą-5. 
tyńskich w Ossali,
Zespół Placówek Oświatowych Publiczna Szkoła Pod-6. 
stawowa i Przedszkole im. Marii Firlejczyk w Sichowie 
Dużym, 
Zespół Placówek Oświatowych Publiczna Szkoła Pod-7. 
stawowa im. Oddziału Partyzanckiego AK ,,Jędrusie” 
i Przedszkole w Smerdynie, 
Publiczna Szkoła Podstawowa im. Jana Kaczorow-8. 
skiego w Szydłowie.

Tekst: Jan Mazanka
Foto: Jan Ungeheuer

mobilne zestawy komputerowe: 
Zespół Placówek Oświatowych Publiczna Szkoła Pod-1. 
stawowa i Przedszkole w Jurkowicach, 
Publiczna Szkoła Podstawowa w Budziskach, 2. 
uczniowskie zestawy do kształcenia kompetencji 
z matematyki: 
Publiczna Szkoła Podstawowa im. Wojciecha Skuzy 1. 
w Łubnicach, 
Zespół Szkół Ogólnokształcących im. Jana Pawła II 2. 
Publiczna Szkoła Podstawowa w Rytwianach, 
Publiczna Szkoła Podstawowa im. Jana Kaczorow-3. 
skiego w Szydłowie.

Tekst: Mariusz Zdeb

JESTEŚMY na 5. miejscu W POLSCE
W 41. numerze tygodnika „Wspólnota” – Pisma Samorządu Terytorialnego, z 9 października 2010 r., ukazał 

się coroczny ranking podsumowujący wydatki samorządów na infrastrukturę.

W 41. numerze tygodnika „Wspólnota” – Pisma Samo-
rządu Terytorialnego, z 9 października 2010 r., ukazał się 
coroczny ranking podsumowujący wydatki samorządów 
na infrastrukturę.

W Rankingu tym brane są pod uwagę wydatki skiero-
wane na rozwój infrastruktury technicznej, w przelicze-
niu na jednego mieszkańca, liczone jako średnia z ostat-
nich trzech lat (tym razem brano pod uwagę lata 2007 
– 2009). Klasyfikacji podlegają: województwa, powiaty, 
gminy i miasta.

W najnowszym Rankingu w kategorii „Powiaty”, 
powiat staszowski został sklasyfikowany na 5. miejscu 
w Polsce (na 314 powiatów ,,ziemskich”), awansując w 
porównaniu z ubiegłoroczną klasyfikacja o 6 miejsc, a w 
porównaniu z klasyfikacją sprzed 4 lat - o 36 pozycji.

Wpływ na uzyskane miejsce, miała przede wszystkim 
konsekwentna realizacja programu modernizacji dróg 
powiatowych, w ramach którego wykonano inwestycje o 
łącznej wartości ponad 75 mln zł. Dzięki temu wykonano 
modernizację lub remont dróg powiatowych o łącznej 
długości 200 km (np. na terenie Gminy Staszów moder-
nizacje i remonty obejmowały ponad 33 kilometry dróg 
powiatowych, za kwotę 22 milionów złotych). Zgodnie 
z przedstawioną klasyfikacją w powiecie staszowskim na 
inwestycje w infrastrukturę techniczną w latach 2007 - 
2009, w przeliczeniu na 1 osobę, wydano 190,71 zł.

Należy wspomnieć, że powiat staszowski jest jedynym 
powiatem z województwa świętokrzyskiego, który zna-
lazł się w pierwszej 30. Rankingu, który w środowisku 
samorządowców całej Polski jest dostrzegany i bardzo 
ceniony.
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Projekt zakłada wykonanie pełnowymiarowej hali 
sportowej z boiskiem o wymiarach 40 x 20 m oraz kry-
tej pływalni z niewielką częścią rekreacyjną i zjeżdżalnią. 
Podstawowym elementem pływalni będzie niecka base-
nowa o wymiarach 12,5 x 25 m z sześcioma torami do 
pływania. Założono zmienną głębokość basenu od 1,20 
do 1,8 m. Ponadto wykonany zostanie mniejszy basen do 
nauki pływania o wymiarach 8 x 12,5 m z trzema torami 
pływackimi, z głębokością zmienną od 0,9 do 1,2 m. Inte-
gralną częścią zespołu jest zjeżdżalnia długości około 60 
m z odrębnym wyjściem i własną klatką schodową. W hali 
basenowej przewidziano pomieszczenia techniczne i go-
spodarcze niezbędne do funkcjonowania obiektu, a tak-
że pomieszczenia dla ratowników. W części przyległej 
do basenu zlokalizowano zespół natryskowo-sanitarny 
z przebieralniami. Dodatkowo na piętrze zaprojektowano 
niewielką salkę do ćwiczeń oraz salkę wielofunkcyjną mo-
gącą pełnić funkcję sali konferencyjnej lub sali spotkań. 
Zaprojektowano także niewielki bufet, jacuzzi, saunę oraz 
solarium i niewielką salkę dla masażysty. Obie części po-
siadają widownię ze stałymi miejscami do siedzenia. Hala 
sportowa posiada 310 miejsc siedzących, a pływalnia 287. 
Oba obiekty stanowią jedną całość, ale posiadają osobne 
wejścia. Powierzchnia zabudowy Powiatowego Centrum 
Sportowego to 3 tys. 819 m2 a kubatura kompleksu bę-
dzie wynosiła 66 tys. 555 m3. Po zrealizowaniu inwestycji, 
nowe miejsca pracy w Centrum znajdzie około 30 osób. 
Wykonawcą zadania o wartości 24 mln 429 tys. zł jest 
firma BEST Construction Sp. z o.o. z Rzeszowa natomiast 
nadzór autorski sprawuje Spółdzielnia Pracy „Inwestpro-
jekt Świętokrzyski”. Zakończenie budowy Powiatowego 
Centrum Sportowego w Staszowie, planowane jest na ko-
niec maja 2012 roku.

Choć do końca terminu realizacji inwestycji pn.: ,,Roz-
budowa Szpitala w Staszowie poprzez budowę Bloku 
Operacyjnego” pozostało jeszcze trochę czasu – plano-
wany termin zakończenia 31 marzec 2011 roku, to widać 
już znaczne efekty. Wykonawcy obiektu, firmie Condite 
Sp. z o.o. z Kielc, dzięki dobremu rozplanowaniu robót 
budowlanych, udało się zakończyć prace na zewnątrz 
obiektu przed nadejściem zimy i przejść do robót wykoń-
czeniowych. Wykonana jest już konstrukcja oraz elewacja 
budynku a w obecnym momencie prowadzone są roboty 
wykończeniowe oraz instalacyjne. Do końca grudnia bie-
żącego roku planowane jest wykonanie tynków wewnętrz-
nych, wylewek na posadzkach oraz robót instalacyjnych 
w 100%. Jest również realna szansa na rozpoczęcie wyko-
nania płytek ceramicznych na ścianach i posadzkach.

Zgodnie z umową podpisaną pomiędzy Samodziel-
nym Publicznym Zespołem Zakładów Opieki Zdrowotnej 

Inwestycje powIatowe, stan na dzIeń 7 grudnIa 2010 r.
Mimo typowo zimowych warunków trwają prace przy budowie ,,Powiatowego Centrum Sportowego” w 

Staszowie. Do końca roku planowane jest, pod warunkiem sprzyjających warunków atmosferycznych, zakoń-
czenie konstrukcji przyziemia i parteru, wykonanie 50% konstrukcji piętra oraz wykonanie niecki basenowej.

w Staszowie, a wykonawcą kwota robót budowlanych 
brutto to 10 mln 765 tys. zł, natomiast całość kosztów 
zadania, łącznie z nadzorem inwestorskim, zakupem wy-
posażenia itp. to: 13 mln 340 tys. zł. W budżecie Powia-
tu Staszowskiego na realizację projektu pn. „Rozbudowa 
szpitala w Staszowie poprzez budowę Bloku Operacyjne-
go” zostały zabezpieczone na lata 2010-2012 środki fi-
nansowe w formie dotacji celowej w wysokości do kwoty 

Rusztowania przy hali sportowej staszowskiego LO, od strony wschodniej.

Prace trwają wewnątrz hali, wzmacnianie konstrukcji dachu.

Projekt jest współfinansowany przez Unię Europejską z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach Regionalnego 
Programu Operacyjnego Województwa Świętokrzyskiego na lata 2007-2013

WOJEWÓDZTWO
ŚWIĘTOKRZYSKIE
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Mimo zimy prowadzone są prace betoniarskie.

Konstrukcja piętra cd.

Wykonanie konstrukcji piętra.

Prace na budowie Powiatowego Centrum Sportowego.

Instalacje: elektryczne, wod-kan, c.o., wentylacyjne i specjalistyczne szpitalne.

Blok operacyjny przy staszowskim szpitalu.

Tekst: Mariusz Fijałkowski
Foto: Tomasz Urbanowicz Trwa tynkowanie klatki schodowej.

5 mln 475 tys. zł. Ponadto SPZZOZ podpisał pre-umowę 
z Zarządem Województwa Świętokrzyskiego o dofinan-
sowanie przedmiotowego projektu ze środków Regional-
nego Programu Operacyjnego Województwa Świętokrzy-
skiego na lata 2007-2013 w kwocie 8 mln 400 zł.

Trwają wytężone prace związane z realizowanym 
przez powiat kolejnym zadaniem pn.: ,,Termomoderniza-
cja części dydaktycznej budynku szkoły i przebudowa da-
chu budynku hali sportowej Liceum Ogólnokształcącego 
w Staszowie”. Roboty budowlane są wykonywane przez 
firmę PPU Trans Energo Połaniec Sp. z o. o. w terminie od 
26 października 2010 roku, a planowane ich zakończenie 
to 15 grudzień 2010 roku. Przedmiotem inwestycji są pra-
ce związane z wykonaniem termomodernizacji ścian oraz 
położeniem nowego tynku cienkowarstwowego, a także 
wykonanie nowego pokrycia dachu hali blachą trapezo-
wą. Wykonanie nowego pokrycia wiąże się z przebudową 
dachu, polegającą na 
zamocowaniu dodatko-
wych płatwi z kształtow-
ników stalowych na ist-
niejące płyty dachowe, 
do których to pokrycie 
ma być zamontowane. 
Aby przebudowa dachu 
mogła zostać zrealizo-
wana, należy wzmoc-
nić dźwigary dachowe. 
Potem pozostaje tylko 
pomalowanie, sprząta-
nie i uczniowie mogą 
wracać do zajęć. Kwota 
wykonania powyższych 
robót to 269 tys. zł.
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ZNP ma 105 lat

Obchody rozpoczęto odegraniem hymnu nauczyciel-
skiego, po wysłuchaniu którego prezes Oddziału ZNP 
w Staszowie Zbigniew Błasiński powitał pedagogów 
i dyrektorów placówek oświatowych, a także gości zapro-
szonych, m.in.: Stanisława Fidosa – wiceprezesa Zarządu 
Okręgu Świętokrzyskiego ZNP w Kielcach, Romualda 
Garczewskiego – starostę staszowskiego i wicestaro-
stę Andrzeja Kruzla, burmistrza miasta i gminy Staszów 
Andrzeja Iskrę oraz Norberta Krzystanka – dyrektora 
w Świętokrzyskim Kuratorium Oświaty.

Część oficjalną akademii, poprzedzoną teatrzykiem 
historycznym w wykonaniu uczniów Gimnazjum nr 1, 
prezes Zbigniew Błasiński rozpoczął od wygłoszenia refe-
ratu, w którym przedstawił historię powstania i działalno-
ści Związku Nauczycielstwa Polskiego, przypominając suk-
cesy i lata twórczej pracy oraz okresy walki, jak za ,,rządów 
sanacji” w 1937 roku, czy wręcz tragiczne lata II wojny 
światowej i trudne, zarówno pod względem politycznym 
jak i materialnym, lata powojenne. Końcowa część wystą-
pienia dotyczyła działalności staszowskiego Oddziału ZNP, 
którego struktury na szczeblu powiatu powstały w poło-
wie lat pięćdziesiątych ubiegłego stulecia. Prezes Zbigniew 
Błasiński wymienił szereg działaczy zasłużonych zarówno 
w trakcie tworzenia struktur związku, jak i w realizacji jego 
statutowych zadań. Spotkanie było okazją do wręczenia 
trzem pedagogom ,,Złotych Odznak ZNP”, które otrzymali: 
Anna Kaczmarczyk z Poradni Psychologiczno-Pedagogicz-
nej w Staszowie, Bożena Kordowska-Wydra z Zespołu 
Placówek Oświatowych nr 1 w Staszowie i Robert Kocha-
nowski z Zespołu Szkół w Staszowie. W dowód uznania 
za wspieranie przedszkoli i szkół wszystkich szczebli na 
terenie powiatu staszowskiego, wręczono także statuetki 
przyznane przez Oddział ZNP w Staszowie, które otrzy-
mali: starosta staszowski Romuald Garczewski, wicesta-
rosta Andrzej Kruzel, naczelnik Wydziału Edukacji w Sta-
rostwie staszowskim Tadeusz Kardynał, dyr. Zespołu Szkół 
w Staszowie Izydor Grabowski, dyrektor Centrum Kształ-
cenia Praktycznego w Staszowie Jerzy Jabczuga, dyrek-
tor Zespołu Szkół Ekonomicznych w Staszowie Jan Unge-
heuer, dyrektor Liceum Ogólnokształcącego w Staszowie 
Jolanta Zdrojkowska, burmistrz miasta i gminy Staszów 
Andrzej Iskra, kierownik Wydziału Edukacji w Urzędzie 
Miejskim Jolanta Macias, dyrektor Zespołu Placówek 
Oświatowych nr 1 w Staszowie Małgorzata Kazimierska, 
dyrektor Zespołu Placówek Oświatowych nr 2 w Staszowie 
Jan Gromniak i dyrektor Zespołu Placówek Oświatowych 
nr 3 w Staszowie Ewa Rzepecka.

Dziękując za wyróżnienie, starosta staszowski Romuald 
Garczewski podziękował Zarządowi Związku za konstruk-
tywną współpracę, co pomogło podjąć trafne decyzje 
zarówno w sferze inwestycji na rzecz oświaty, jak i odno-
śnie wynagrodzeń nauczycieli i pracowników obsługi 
szkół. Starosta Romuald Garczewski podkreślił znaczenie 
wychowania i edukacji szkolnej w kształtowaniu osobo-
wości młodych ludzi, podejmujących decyzje, które często 

Dostojny jubileusz 105-lecia Związku Nauczycielstwa Polskiego obchodzono w sobotę 22 października 
br. w Staszowie. Uroczystą akademię w hali sportowej Zespołu Placówek Oświatowych nr 1 w Staszowie, 
zorganizował staszowski Oddział ZNP, na którą zaproszono nie tylko aktualnie pracujących pedagogów z terenu 
powiatu staszowskiego i nauczycieli emerytów, ale także przedstawicieli Okręgu Świętokrzyskiego ZNP, jak 
również władz samorządowych powiatu staszowskiego oraz miasta i gminy Staszów.

…kierownik Jolanta Macias i wicestarosta Andrzej Kruzel.

Statuetki i dyplomy, w dowód podziękowania za wspieranie oświaty odbierają: 
starosta staszowski Romuald Garczewski,…

,,Złotymi Odznakami ZNP” uhonorowano: Annę Kaczmarczyk, Bożenę 
Kordowską-Wydrę i Roberta Kochanowskiego, dekorują prezes Stanisław Fidos 

i prezes Zbigniew Błasiński.
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ważą w dalszym dorosłym życiu. Starosta podziękował za 
opiekę, wychowanie i przygotowanie do pracy zawodo-
wej oraz samorządowej swoim dyrektorom: Janowi Siko-
rze – z okresu szkoły podstawowej i Izydorowi Grabow-
skiemu z lat szkoły średniej.

Goście honorowi i pedagodzy podczas obchodów 105-lecia ZNP.

Tekst i foto: Jan Mazanka

Po zakończeniu części oficjalnej wszyscy uczestnicy 
spotkania zostali zaproszeni na poczęstunek. Wszyscy 
zainteresowani mogli również obejrzeć wystawę Maryli 
Pawlik, na której zgromadzono różnorodne prace malar-
skie artystki.

Kadrę naukową Uniwersytetu reprezentowali: prof. 
zw. dr hab. Janusz Król prorektor ds. dydaktycznych i stu-
denckich, prof. dr hab. Marek Kątny – dziekan Wydziału 
Pedagogicznego i Artystycznego oraz prof. dr hab. Sła-
womir Koziej – dyr. Instytutu Edukacji Szkolnej. 

Rolę gospodarza piątkowej uroczystości pełnił 
dr Kazimierz Sztaba - dyr. Zamiejscowego Ośrodka 
Dydaktycznego w Staszowie. Wśród zaproszonych 
gości, obecni byli m.in.: starosta staszowski Romu-
ald Garczewski, dyr. Zespołu Szkół w Staszowie Izydor 
Grabowski, dyr. Zespołu Szkół Ekonomicznych Jan 
Ungeheuer, dyr. Centrum Kształcenia Praktycznego 
 w Staszowie Jerzy Jabczuga i Henryk Albera – prezes 
Staszowskiego Towarzystwa Kulturalnego. 

Wykład inauguracyjny wygłosiła prof. dr hab. Halina 
Mielicka. Życzenia dalszej owocnej pracy i podziękowa-
nia za dotychczasowe zaangażowanie w dziele budowy 
Ośrodka Dydaktycznego w Staszowie, pracownikom 
uczelni, zaproszonym gościom i studentom złożył starosta 
Romuald Garczewski.

Podczas piątkowej uroczystości przemawiał m.in. starosta staszowski Romuald 
Garczewski, który podkreślił znaczenie uczelni dla rozwoju szkolnictwa wyższego 
w regionie staszowskim. Za stołem prezydialnym, od lewej: prof. dr hab. Marek 
Kątny, prorektor, prof. zw. dr hab. Janusz Król i prof. dr hab. Sławomir Koziej.

Nowy rok staszowskich żaków

Tekst i foto: Michał Skrętek

W dniu 15 października br., w siedzibie Zamiejscowego Ośrodka Dydaktycznego w Staszowie Uniwersytetu 
Humanistyczno Przyrodniczego Jana Kochanowskiego w Kielcach, odbyła się uroczysta inauguracja nowego 
roku akademickiego 2010/2011. Obecnie uczelnia kształcić będzie dwudziestu jeden studentów pierwszego 
roku i dwudziestu sześciu na drugim roku.



28

„EKONOMIK” SWOJEMU PATRONOWI

Po zakończeniu mszy 
świętej, uczestniczący 
w niej pedagodzy i ucznio-
wie przeszli do szkoły, gdzie 
w hali sportowej uroczystą 
akademię otworzył dyr. Jan 
Ungeheuer. Po przywita-
niu zaproszonych gości, 
dyrektor wygłosił okolicz-
nościowe przemówienie, 
w którym nawiązał do 
osoby Ojca Świętego i jego 
licznych kontaktów z mło-
dzieżą, zarówno podczas 
pielgrzymek jak też spe-
cjalnie organizowanych 
Światowych Dni Młodzieży. 
Dyrektor Jan Ungeheuer 

podsumował także efekty pracy dydaktycznej, w szczegól-
ności udziału uczniów i pedagogów w realizacji szeregu 
projektów, których cele i idee oraz rezultaty wyekspo-
nowano na specjalnie przygotowanych stoiskach. Część 
wystąpienia została poświęcona inwestycjom, jakie wyko-
nano w ostatnim czasie, na czele z gruntownym odno-
wieniem ,,starej” części szkoły wraz z zakupem wyposa-
żenia pracowni gastronomicznej, co w sumie kosztowało 
914 tys. zł. Dyrektor serdecznie podziękował władzom 
powiatu staszowskiego, na czele ze starostą Romualdem 
Garczewskim, za pomoc w realizacji tego zadania.

Następnie 18 pedagogów, pracowników administracji 
i obsługi otrzymało ,,Nagrody Dyrektora”, po czym wszy-
scy zgromadzeni wysłuchali montażu słowno-muzycz-
nego w wykonaniu uczniów, poświęconego osobie Jana 
Pawła II. 

Ostatnim punktem uroczystości było oficjalne otwarcie 
wyremontowanej części szkoły. Wstęgę z tej okazji prze-
cięli: ks. prałat Henryk Kozakiewicz, starosta staszowski 
Romuald Garczewski, emerytowany dyrektor ,,Ekonomka” 
z lat 1964 – 89 Krzysztof Pawlik, obecny dyrektor Jan 
Ungeheuer, przewodnicząca Rady Rodziców Ewa Nizia-
łek i przewodniczący Samorządu Uczniowskiego Jakub 

Dyrekcja, grono pedagogiczne i uczniowie Zespołu Szkół Ekonomicznych w Staszowie nie zapomnieli o swoim 
patronie Janie Pawle II, organizując w przeddzień 32. rocznicy wyboru polskiego Papieża uroczystości szkolne, 
które rozpoczęto mszą świętą koncelebrowaną, odprawioną w kościele pw. Ducha Świętego w Staszowie. Litur-
gii przewodniczył ks. kan. Edward Zieliński – proboszcz parafii św. Barbary w Staszowie, a homilię poświęconą 
osobie i pontyfikatowi Wielkiego Polaka, wygłosił ks. prałat Henryk Kozakiewicz – proboszcz parafii pw. św. 
Bartłomieja i dziekan Dekanatu Staszowskiego.

14 pedagogów otrzymało ,,Nagrody Dyrektora”, które wręczał dyr. Jan 
Ungeheuer ze swoimi zastępczyniami: Małgorzatą Garczewską i Joanną Mazur. 

W części artystycznej zaprezentowano montaż słowno-muzyczny poświęcony 
osobie Ojca Świętego.

Uczniowie, zaproszeni goście, pedagodzy i uczniowie.

Uroczystą akademię w hali gimnastycznej 
Zespołu Szkół Ekonomicznych otworzył 

dyr. Jan Ungeheuer.

Cienik. Po zwiedzeniu wyremontowanych sal lekcyjnych, 
korytarzy i zaplecza gospodarczego, zaproszeni goście 
i nauczyciele mogli skosztować potraw, jakie w swojej 
szkolnej kuchni przygotowali uczniowie klasy gastrono-
micznej.

Wicestarosta Andrzej Kruzel odebrał grawerton zaadresowany dla starosty 
staszowskiego Romualda Garczewskiego, przyznany w dowód uznania za pomoc 

w realizacji inwestycji i projektów unijnych.

Tekst i foto: Jan Mazanka



29

Wspólnie z Wyższą Szkołą Ekonomii i Innowacji w Lublinie, Zespół Szkół 
Ekonomicznych w Staszowie zrealizował również projekt pt. ,,Szkoła Kluczowych 
Kompetencji. Program rozwijania umiejętności uczniów szkół Polski Wschodniej”.

Miłe wspomnienia z pobytu na gościnnej ziemi ukraińskiej. Stoisko z projektu 
w ramach Polsko-Ukraińskiej Wymiany Młodzieży Narodowego Centrum Kultury 

w Warszawie.

Na tym stoisku streszczono przebieg praktyk zagranicznych w Niemczech, 
realizowanych w ramach projektu Leonardo da Vinci.

Stoisko promujące projekt pt. ,,Galaktyka współczesnego Rockefellera. Działania 
dydaktyczne z zakresu przedsiębiorczości, logistyki i nauk matematyczno-

przyrodniczych”.
Zaproszeni goście mogli również zwiedzić nowoczesne zaplecze kuchenne 

Zespołu Szkół Ekonomicznych w Staszowie.

Piętro wyżej, chleb i ciasta wypiekane tradycyjnymi metodami.

Uczennice i uczniowie klasy gastronomicznej przygotowali różnorodne potrawy 
i ze znawstwem je serwowali.

Podczas uroczystego otwarcia wyremontowanej ,,starej” części szkoły, wstęgę 
przecina starosta staszowski Romuald Garczewski.
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Projekt ruszył

Do złożenia wniosku projektowego, Liceum Ogól-
nokształcące im. ks. kard. Stefana Wyszyńskiego 
w Staszowie, przygotowywało się od września 2009 
roku. Po wielu staraniach znaleziono 5 partnerów: 
1. z Francji: Lycée Régional Autoine de Saint Exupery 

z Saint Raphad – szkoła ta podjęła się pełnienia 
funkcji koordynatora projektu, 

2. z Włoch: Istituto Tecnico Commerciale Statale 
„A Capriotti” z San Benedetto del Tronto, 

3. z Hiszpanii: IES „As Barxas” z Moaña, 
4. z Rumunii: Colegiul Tehnic ,,Dimitrie Ghika”.
5. z Niemiec: Berufsbildende Schule Landan z Landan 

In der Pfalz.
W lutym 2010 r. wniosek został złożony w Fundacji 

Rozwoju Systemu Edukacji w Warszawie, a następnie 
pomyślnie przeszedł weryfikację w Agencji Narodowej 
Koordynatora tj. Agence Europe – Education – Forma-
tion France, uzyskując 89 pkt. na 100 możliwych.

Koordynatorzy projektu z poszczególnych państw 
ustalili, że w Staszowie realizować będą zajęcia 
pt. „Aktor mojej przyszłości”. Wszyscy uczniowie, 
w wieku od 16 do 17 lat, zaangażowani w realiza-
cję zajęć stworzą „zestaw słownictwa” umożliwiający 
komunikację we wszystkich językach partnerów. Będą 
aktorami swojego procesu uczenia się.

Zorganizują wizyty międzynarodowe i przygotują 
przyjęcie partnerów. Stworzą platformę informa-
tyczną, która pomoże w wymianie metod dydak-
tycznych i pomoże we wzajemnej komunikacji, a na 

Na pamiątkę rozpoczęcia realizacji zadania starosta staszowski Romuald Garczewski wszystkim pedagogom z krajów partnerskich wręczył ostatnio wydany przez Staro-
stwo staszowskie album pt. ,,Powiat staszowski zaprasza”. Album, promujący zabytki ziemi staszowskiej, został przetłumaczony na język angielski i ukraiński.

Gratulacje autorom projektu i życzenia pomyślnej jego realizacji złożył 
starosta staszowski Romuald Garczewski, z lewej: dyr. LO Jolanta Zdrojkowska 

i wicestarosta Andrzej Kruzel.

Podczas spotkania ze starostami powiatu staszowskiego w LO. Nauczyciele z 5 
krajów, którzy wspólnie z pedagogami i uczniami Liceum będą realizować projekt 

przez najbliższe 2 lata.

W niedzielę wieczorem, 14 listopada br., do Liceum Ogólnokształcącego im. ks. kard. Stefana Wyszyńskiego 
w Staszowie, przyjechało 13 pedagogów i 15 uczniów z: Francji, Włoch, Hiszpanii, Rumunii i Niemiec, którzy 
wspólnie z nauczycielami i uczniami staszowskiego ogólniaka, przez 2 najbliższe lata, realizować będą: Wielo-
stronny Partnerski Projekt Szkół w Programie Comenius pt. „Uczenie się przez całe życie”.
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Część artystyczną uczniowie LO rozpoczęli polone-
zem, do muzyki Wojciecha Kilara z filmu

,,Pan Tadeusz”. 

Spotkanie inaugurujące rozpoczęcie projektu odbyło się w hali sportowej staszowskiego Liceum.

zakończenie będą prezentowane 
skecze i piosenki.

Projekt ukaże znaczenie spo-
łecznej, kulturowej i gospodarczej 
różnorodności narodów i państw 
europejskich.

Zajęcia zostaną uzupełnione 
zwiedzaniem Szydłowa i Kuro-
zwęk, a także Wieliczki i Krakowa. 
Nauczyciele, zgodnie z zapisami 
w projekcie, zamieszkali w hotelu, 
natomiast uczniowie u rodzin 
swoich polskich koleżanek i kole-
gów, co niewątpliwie sprzyjać 
będzie doskonaleniu języka fran-
cuskiego, który został wybrany 
językiem wiodącym. 

W poniedziałek 15 listopada 
br., z pedagogami realizującymi 
projekt spotkali się starostowie 
powiatu staszowskiego: Romu-
ald Garczewski i Andrzej Kruzel, 
którzy pogratulowali pozyskania 
środków unijnych na realizację 
zadania i życzyli pełnej satysfakcji 
podczas wykonywania kolejnych 
segmentów projektu.

Za gościnne i życzliwe przyjęcie władzom powiatu 
staszowskiego i dyrekcji Liceum podziękowała 

koordynatorka projektu Annie Betourne z Francji.

O znaczeniu tego rodzaju projektów w edukacji 
młodego pokolenia krajów Europy mówił 

wicestarosta Andrzej Kruzel.

Tekst i foto: Jan Mazanka
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cd. na następnej stronie

W 92. rocznicę odzyskania niepodległości

W tym roku, uczestnicy uroczy-
stości dopisali wyjątkowo. W dniu 
11 listopada br., o godz. 1100, przed 
Staszowskim Ośrodkiem Kultury, 
zgromadziły się liczne delegacje: 
samorządowców, służb powiato-
wych, przedsiębiorców, przedsta-
wicieli szkół, związków komba-
tanckich, fundacji i stowarzyszeń 
oraz 30 pocztów sztandarowych. 
Po przejściu na staszowski Rynek, 
Orkiestra Dęta KiZChS ,,Siarkopol” 
S.A. odegrała hymn państwowy, 
po czym prowadzący manifestację 
wicedyrektor SOK Dominik Rożek, 
poprosił starostę staszowskiego 
Romualda Garczewskiego 
o wygłoszenie okolicznościowego 
przemówienia. 

Krótkie przemówienie do zebra-
nych wygłosił także poseł na Sejm 
RP Krzysztof Lipiec, który jako 
jedyny z parlamentarzystów przy-
jechał do Staszowa i jako pierwszy 
z zebranych złożył przed pomnikiem 
Tadeusza Kościuszki biało-czerwoną 
wiązankę kwiatów. Potem kwiaty 
złożyli przedstawiciele władz 
powiatu staszowskiego wspól-
nie z duchowieństwem, delegacja 
władz miasta i gminy Staszów, a po 
nich liczne, kolejne delegacje.

Nie zapomniano także o twórcy 
nowej Polski marszałku Józefie Pił-
sudskim, którego tablica widnieje 
na południowej stronie budynku 
Ratusza. Tam także złożono kwiaty.

Po zakończeniu uroczystości na 
staszowskim Rynku, w kościele pw. 
Ducha Świętego została odprawiona 

Organizatorami obchodów kolejnej 92. rocznicy odrodzenia Państwa Polskiego, byli podobnie jak w latach 
poprzednich: Rada i Zarząd Powiatu w Staszowie oraz Rada Miejska i Burmistrz Staszowa. 

Kwiaty składa delegacja władz powiatu staszowskiego wraz z duchowieństwem, od lewej: wicestarosta 
Andrzej Kruzel, członkini Zarządu Powiatu Małgorzata Jońca, przewodniczący Rady Powiatu Damian Sierant, 

starosta staszowski Romuald Garczewski, ks. prałat Henryk Kozakiewicz i ks. kan. Edward Zieliński.
Warty przed pomnikiem Tadeusza Kościuszki. 

Okolicznościowe przemówienie wygłosił starosta 
staszowski Romuald Garczewski.

Uczestnicy manifestacji w kolumnie marszowej na 
ul. Krakowskiej, na czele pocztów sztandarowych 

druh Grzegorz Kwietniewski – komendant miejsko-
gminny OSP w Staszowie. 

Biało-czerwoną wiązankę przed pomnikiem Tadeusza 
Kościuszki, jako pierwszy złożył poseł Krzysztof 

Lipiec.

uroczysta msza św. za Ojczyznę, 
pod przewodnictwem proboszcza 
parafii pw. św. Barbary w Staszowie 
ks. kan. Edwarda Zielińskiego. 
Homilię wraz z przesłaniem ,,Dokąd 
idziesz Polsko?” wygłosił dziekan 
Dekanatu Połanieckiego, proboszcz 
parafii pw. Wniebowzięcia Naj-
świętszej Marii Panny w Koniemło-
tach ks. kan. Paweł Cygan.

Po zakończeniu mszy świę-
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tej, uczestnicy obchodów przeszli 
w kolumnie marszowej na miejsce 
zbiórki pod Staszowski Ośrodek 
Kultury, gdzie dowódca uroczy-
stości druh Grzegorz Kwietniew-
ski – komendant miejsko-gminny 
OSP w Staszowie, złożył staroście 
staszowskiemu meldunek o zakoń-
czeniu manifestacji i gotowości 
jej rozwiązania. Starosta Romuald 
Garczewski serdecznie podzięko-
wał: druhom strażakom z terenu 
powiatu staszowskiego, Orkiestrze 
KiZChS ,,Siarkopol” S.A., pocztom 
sztandarowym i wszystkim dele-
gacjom, za liczny udział w święcie 
i wszystkich zaprosił na tradycyjny 
poczęstunek. W manifestacji udział wzięło 30 pocztów sztandarowych: OSP, związków kombatanckich, powiatu 

staszowskiego, miasta i gminy Staszów, placówek oświatowych i zakładów pracy. 

Do uczestnictwa w liturgii w kościele pw. Ducha Świętego, wiernych zaprosił ks. 
prałat Henryk Kozakiewicz, z prawej poczet sztandarowy powiatu staszowskiego.

Dowódca uroczystości druh Grzegorz Kwietniewski – komendant miejsko-gminny 
OSP w Staszowie, złożył staroście staszowskiemu meldunek o zakończeniu 

manifestacji.

Tekst i foto: Jan Mazanka

Prezentowaną w SOK wystawę przedstawił i omówił: 
Paweł Ciepiela kasztelan Chorągwi Rycerstwa Ziemi 
Staszowskiej.

Podziękowania za pomoc w zorganizowaniu wer-
nisażu od kasztelana odebrali kolekcjonerzy: Andrzej 
Szumski, Włodzimierz Migoń i Łukasz Kuca, wyróż-
nieni dostali okolicznościowe dyplomy „Z okazji X–lecia 
powstania Klubu Kolekcjonera „LAMUS”. Ponadto 
Andrzej Szumski otrzymał podziękowania za pomoc 
w organizacji wystawy kolekcjonerskiej „70 – lecie 
Zbrodni Katyńskiej”.

Podczas poniedziałkowej wystawy można było także 
obejrzeć projekcję filmową z tegorocznej inscenizacji 
bitwy pod Grunwaldem. Prezentowane w Staszowskim 
Ośrodku Kultury eksponaty można było oglądać do dnia 
4 grudnia 2010 roku.

Grunwald 600 lat później...

Oręż staszowskich rycerzy, fragment wystawy.

Od 15 listopada br., w Staszowskim Ośrodku Kultury można podziwiać wystawę kolekcjonerską pt. „600-
lecie bitwy pod Grunwaldem”. Ekspozycja zgromadziła wielu miłośników bogatej w patriotyczne wydarzenia 
historii Polski. 

Tekst i foto: Michał Skrętek
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Spotkanie otworzył starosta staszowski Romuald Gar-
czewski – prezes Zarządu Oddziału Powiatowego Związku 
OSP RP w Staszowie, który powitał druhów z gmin powiatu 
staszowskiego obecnych na spotkaniu, jak również gości 
zaproszonych, na czele z ks. prałatem Henrykiem Koza-
kiewiczem – kapelanem powiatowym straży pożarnych, 
mł. bryg. Jarosławem Pławskim – zastępcą komendanta 
powiatowego PSP w Staszowie, Izydorem Grabowskim 
– dyrektorem Zespołu Szkół w Staszowie, Wacławem 
Szczoczarzem – właścicielem Gospodarstwa Rybackiego 
w Rytwianach i Piotrem Gucą – prezesem ,,Varmil” Sp. 
z o.o. w Rytwianach.

W swoim wystąpieniu prezes, starosta staszow-
ski Romuald Garczewski, podsumowując działalności 
poszczególnych jednostek OSP w roku bieżącym, szcze-
gólną uwagę zwrócił na zaangażowanie druhów podczas 
akcji ratowniczych, jakie miały miejsce w czasie powodzi 
w maju i czerwcu br. Słowa podziękowania, na ręce mł. 
bryg. Jarosława Pławskiego, starosta skierował także pod 
adresem strażaków Komendy Powiatowej PSP w Staszowie. 
Wśród spraw do załatwienia w najbliższym czasie, znala-
zła się m.in. prośba o sporządzenie w poszczególnych jed-
nostkach aktualnego wykazu sprzętu, co jest podstawą 
sprawnej organizacji przez Komendę Powiatową PSP akcji 
ratowniczych. Starosta staszowski Romuald Garczewski 
poinformował druhów o przekazaniu przez Zarząd GDF 
SUES w Połańcu, 2 pomp o wydajności: 50 – 200 m3/godz. 
oraz 200 – 700 m3/godz., które razem z 10 pompami prze-
kazanymi przez Zarząd Oddziału Wojewódzkiego ZOSP 
RP w Kielcach i 12 pompami zakupionymi przez Zarząd 
Powiatu w Staszowie, w zdecydowany sposób zwiększyły 
wartość bojową jednostek OSP ziemi staszowskiej.

Jednym z punktów posiedzenia było przekazanie przez 
zastępcę komendanta powiatowego PSP w Staszowie mł. 
bryg. Jarosława Pławskiego, informacji o stanie zagro-
żeń i przeprowadzonych akcjach ratowniczych na terenie 
powiatu staszowskiego w roku bieżącym.

Z posiedzenia ZArządu Oddziału Powiatowego ZOSP RP

Na posiedzeniu Zarządu Oddziału Powiatowego Związku Ochotniczych Straży Pożarnych w Staszowie, w dniu 
20 października br., omówiono aktualne problemy i zadania stojące przed jednostkami OSP ziemi staszowskiej, 
jak również podsumowano działania tegoroczne.

Za stołem prezydialnym podczas posiedzenia zasiedli, od lewej: Mieczysław Madej – sekretarz Zarządu Oddziału Powiatowego Związku OSP RP w Staszowie, 
Czesław Pargieła - wiceprezes Zarządu, bryg. Wiesław Woszczyna – wiceprezes Zarządu, starosta staszowski Romuald Garczewski – prezes Zarządu, ks. prałat Henryk 

Kozakiewicz – powiatowy kapelan straży pożarnych i mł. bryg. Jarosław Pławski – zastępca komendanta powiatowego PSP w Staszowie.

Starosta staszowski Romuald Garczewski złotym medalem ,,Za Zasługi dla 
Pożarnictwa” odznaczył Wacława Szczoczarza – właściciela Gospodarstwa 

Rybackiego w Rytwianach, a medalem srebrnym Piotra Gucę – prezes ,,Varmil” 
Sp. z o.o. w Rytwianach.

Siedzą od lewej: Jerzy Chudy - członek Zarządu Oddziału Powiatowego Związku 
OSP RP w Staszowie, Marcin Snopek z Bogorii, Henryk Górski - członek Zarządu 

Oddziału Powiatowego i prezes Zarządu Gminnego OSP w Bogorii, Adam 
Siekierski - członek Zarządu Oddziału Powiatowego i prezes Zarządu Gminnego 

OSP w Oleśnicy, Roman Myśliwiec - członek Zarządu Oddziału Powiatowego 
i prezes Zarządu OSP w Koniemłotach oraz Kazimierz Głodek - członek Zarządu 

Oddziału Powiatowego i prezes Zarządu OSP w Woli Osowej.
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Dwóch z zaproszonych gości: Wacław Szczoczarz 
i Piotr Guca zostali uhonorowani złotym i srebrnym meda-
lem ,,Za Zasługi dla Pożarnictwa”, które wręczył starosta 
staszowski Romuald Garczewski.

Przed zakończeniem posiedzenia ks. prałat Henryk 
Kozakiewicz przekazał wszystkim obecnym zaproszenia 

wraz z prośbą o uczestnictwo pocztów sztandarowych, 
w uroczystej mszy świętej z okazji 25-lecia kapłaństwa 
biskupa sandomierskiego ks. dr. Krzysztofa Nitkiewicza, 
jaka zostanie odprawiona w kościele Ducha Świętego 
w Staszowie, w niedzielę 31 października br. o godz. 
1700.

Od lewej, goście zaproszeni i członkowie Zarządu Oddziału Powiatowego Związku OSP RP w Staszowie: Izydor Grabowski – dyrektor Zespołu Szkół w Staszowie, Grzegorz 
Rajca – członek Zarządu Oddziału Powiatowego i komendant gminny OSP w Rytwianach, Piotr Guca – prezes ,,Varmil” Sp. z o.o. w Rytwianach i Wacław Szczoczarz 

– właściciel Gospodarstwa Rybackiego w Rytwianach, Jan Szałach – członek Zarządu Oddziału Powiatowego i prezes Zarządu Gminnego OSP w Łubnicach, Eugeniusz 
Wdowiak – członek Zarządu Oddziału Powiatowego i komendant miejsko-gminny OSP w Osieku, Stanisław Juszczyk – członek Zarządu Oddziału Powiatowego i naczelnik 
OSP w Ruszczy, Stanisław Góra – członek Zarządu Oddziału Powiatowego i prezes Zarządu Gminnego OSP w Szydłowie, Stanisław Wojterski - członek Zarządu Oddziału 

Powiatowego i prezes Zarządu OSP w Szydłowie oraz Henryk Stawiarz - członek Zarządu Oddziału Powiatowego i prezes Zarządu Miejsko-Gminnego OSP w Osieku.

Honorujemy krwiodawców

Słowa podziękowania krwiodawcom wyrazili m.in.: 
v-ce prezes ŚZO PCK w Kielcach Anna Głowacka i staro-
sta staszowski Romuald Garczewski. Odznaką Zasłużony 
Honorowy Dawca Krwi I stopnia, za 18 litrów tego bez-
cennego leku, zostali wyróżnieni: Piotr Pokładek i Łukasz 
Talar, a Odznakę III stopnia, za 6 litrów oddanej krwi, 
otrzymali: Piotr Węzina, Grzegorz Gąsiorek i Adam Mie-
rzyński. Zarząd Rejonowy PCK w Staszowie serdecznie 
dziękuje sponsorom: Centrum Krwiodawstwa i Krwiolecz-
nictwa w Kielcach, KiZChS „Siarkopol” S.A. w Grzybowie, 
kopalnianym związkom zawodowym, prezesowi hut szkła 
Tadeuszowi Wrześniakowi, prezesowi „Instelster” Sp. 
z o.o. w Rzędowie Wiesławowi Grudniowi, a za pomoc 
w pracach organizacyjnych – paniom z Punktu Krwiodaw-
stwa, Jerzemu Sowie oraz prezesom w/w Klubów HDK. 
Były nagrody, poczęstunek, pieczenie kiełbasek na ogni-
sku, koncert Kapeli Ziemi Staszowskiej, a przede wszyst-
kim wspaniała, radosna atmosfera.

Wszystkie osoby zainteresowane tą piękną ideą 
zapraszamy w godzinach porannych do Punktu Krwio-
dawstwa w Staszowie – Przychodnia na ul. Wschod-
niej II piętro (z dowodem osobistym, po lekkim słod-
kim śniadaniu).

Każdy krwiodawca oprócz badań lekarskich 
i ambulatoryjnych ma zapewniony posiłek regene-
racyjny (8 czekolad, oznakowanie grupy krwi, zwrot 
kosztów przejazdu, dzień wolny usprawiedliwiony 
(praca, szkoła). Nie zwlekaj – może i Ty uratujesz czyjeś 
zdrowie lub życie, dołącz do grona bezinteresownych 
dawców.

Spotkanie odbyło się w gościnnym domu Jerzego Sowy w Ossali Lesisku.

Pamiątkowe zdjęcie po dekoracji ,,złotych krwiodawców”.

W dniu 8 października br., w miejscowości Ossala Lesisko miało miejsce okolicznościowe spotkanie z okazji 
Dni Honorowego Krwiodawstwa, uczestnikami którego byli członkowie Klubu HDK przy ZR PCK w Staszowie  
i Międzyzakładowego Klubu HDK w Grzybowie oraz zaproszeni goście. 

Joanna Cheba
Kierownik Zarządu Rejonowego PCK w Staszowie

Tekst i foto: Jan Mazanka
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Niemieckie czołgi w jednej z ukraińskich wsi.

Czerwonoarmiści w ataku na bagnety.

Ruiny młyna wodnego Potockich w Sokilcu świadczą o dawnej, wysokiej kulturze gospodarczej Podola. 

Pałac Szczęsnego Potockiego w Tulczynie, 

siedziba Szkoły Kultury i Sztuki, naszego 

partnera w projekcie

Nie zabrak-
nie czasu na 
zwiedzanie 
zabytków 
Podola.

Pałac Marii 
Szczerbato-
wej, dawniej 
Szczęsnego 
Potockiego 
z Tulczyna.

Projekty 
będą okazją 
do pozna-
nia historii 

Podola 
i ziemi sta-
szowskiej, 
a także do 
nawiązania 
przyjaźni.

Odwiedzimy pomnik rozstrzelanych przez hitle-

rowców członków Ukraińskiego Ruchu Oporu 

w Peczarze i Muzeum Walk z II wojny światowej 

w twierdzy w Kamieńcu Podolskim.

Oddziały I Frontu Ukraińskiego defilują w Rzeszowie.

Oddziały pancerne I Frontu Ukraińskiego podchodzą 
pod Winnicę.

Marszałek Iwan Koniew,
jeden z bohaterów projektu.

Artyleria I Frontu w walkach o Lwów.

UKR - serwis
Tegoroczne projekty wymiany
,,Wspólnie można więcej – gramy 

w Tulczynie” i ,,Ofensywa styczniowa 
– 66 lat później”, to tytuły dwóch pro-
jektów wymiany młodzieży z Ukrainą 
nad którymi pracują obecnie uczniowie 
Zespołu Szkół Ekonomicznych im. Jana 
Pawła II oraz Zespołu Szkół im. Stani-
sława Staszica w Staszowie. Podobne 
prace prowadzone są w placówkach 
ukraińskich: w Tulczyńskiej Szkole 
Średniej Kultury i Sztuki oraz w Win-
nickiej Wyższej Szkole Zawodowej 
Sfery Usług. Obecnie, zgodnie z regu-
laminem programu Polsko-Ukraińskiej 
Wymiany Młodzieży Narodowego Cen-
trum Kultury w Warszawie, uczniowie 
szkół biorących udział w projektach 
przygotowują multimedialne prezen-
tacje dotyczące lokalnej historii i kul-
tury. Dla projektu pierwszego, ze strony 
polskiej będą to tematy pt.: ,,Potoccy 
w Staszowie”, ,,Ksawery Pruszyński, 
nasz rodak z okolic Niemirowa, życie 
i twórczość pisarza” oraz ,,Orkiestry 
Dęte ziemi staszowskiej”. Natomiast 
uczniowie tulczyńskiej szkoły pracują 
nad tematami pt.: ,,Potoccy w Tulczy-
nie”, ,,Mikołaj Leontowycz, życie i twór-
czość kompozytora” oraz ,,Tulczyńska 
szkoła kultury i sztuki – historia, profile 
kształcenia, znani absolwenci”.

Dla projektu drugiego, staszowscy 
uczniowie przygotowują opracowa-
nia: ,,Ostatnie miesiące II wojny świa-
towej w powiecie staszowskim – zda-
rzenia nieznane”, ,,Wielka ofensywa 
– wyzwolenie Krakowa” oraz ,,Cmen-
tarze i mogiły wojenne ziemi staszow-
skiej”. Natomiast strona ukraińska 
zgłębia tematy: ,,Żołnierze 1 Frontu 
Ukraińskiego w walkach o Winnicę, 
Niemirów i Kamieniec Podolski”, ,,II 
wojna światowa w twórczości Gieor-
gija Małakowa - rysownika z Niemi-
rowa” oraz ,,Pomniki żołnierzy 1 Frontu 
Ukraińskiego na ziemi winnickiej”.

W programie zajęć planowana jest 
również nauka języków: polskiego dla 
grupy ukraińskiej i ukraińskiego dla 
grupy polskiej. W przypadku akceptacji 
wniosków przez Narodowe Centrum 
Kultury w Warszawie, pierwszy projekt 
rozpocznie się w Tulczynie na początku 
lipca 2011, natomiast drugi, dwa tygo-
dnie później w Staszowie. W przed-
sięwzięciu, które koordynowane jest 
przez Biuro Promocji i Współpracy 
z Zagranicą Starostwa staszowskiego, 
weźmie udział po 40 uczniów i 4 peda-
gogów z każdego kraju.

Tekst i foto: Jan Mazanka

W programie projektów przewidziano występy 

artystyczne młodzieży. W winnickim parku gra 

kapela uczniów Zespołu Szkół w Staszowie.

Jak co roku popływamy w Bohu.
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Tekst i foto: Jan Mazanka

Przybyłych gości 
powitał prezes STK 
Henryk Albera, który 
na samym początku 
zaproponował wysłu-
chanie krótkiego kon-
certu w wykonaniu 
,,Intimate Trio”, po 
czym rozpoczęto ofi-
cjalne przemówienia 
i wspomnienia obec-
nych, a także byłych 
redaktorów pisma. 
Rozpoczął wice-
prezes STK, Lucjan 
Zaczkowski pełniący 
funkcję redaktora 
naczelnego ,,Gońca 
S t a s z o w s k i e g o ” . 
Następnie, swój felie-

ton poświęcony historii powstania pisma i aktualnym 
problemom związanym z jego wydawaniem, odczytała 
Jadwiga Szyszka. Z kolei przeglądu pism regionalnych, 
jakie ukazują się na terenie powiatu staszowskiego, doko-
nał Dariusz Kubalski. 

Władze samorządowe powiatu staszowskiego repre-
zentowali: przewodniczący Rady Powiatu Damian Sie-
rant i wicestarosta Andrzej Kruzel, który na ręce redak-
tora naczelnego Lucjana Zaczkowskiego przekazał pismo 
od starosty staszowskiego Romualda Garczewskiego, 
w którym czytamy m.in.: ,,Szanowny Panie Redaktorze, 
z okazji 20-lecia pisma społeczno-kulturalnego ,,Goniec 
Staszowski”, pragnę złożyć Panu, a także wszystkim 
obecnym i byłym Redaktorom pisma najszczersze gra-
tulacje. Jestem pełen uznania za Państwa zaangażowa-
nie w opisywaniu i dokumentowaniu wydarzeń z życia 
gospodarczego, kulturalnego i politycznego ziemi sta-
szowskiej, z pożytkiem dla licznej rzeszy czytelników. 
Rzeczą szczególnej wagi jest archiwizacja powyższych 
wydarzeń poprzez ich publikację na stronach ,,Gońca 
Staszowskiego”, z myślą o kolejnych pokoleniach naszego 
powiatu. Gorąco życzę dalszych kolejnych jubileuszy, 
nie słabnącego prestiżu i popularności pisma, a także 
pełnej satysfakcji z redagowania i wydawania ,,Gońca 
Staszowskiego”. Proszę również o przyjęcie najszczer-
szych życzeń wszelkiej pomyślności w życiu osobistym”. 
Wicestarosta Andrzej Kruzel, wszystkim członkom redakcji 
wręczył ponadto nowo wydany przez Starostwo staszow-
skie album pt. ,,Powiat Staszowski zaprasza”. 

Obecni i byli redaktorzy ,,Gońca staszowskiego” zostali 
również uhonorowani dyplomami za wieloletnią współ-
pracę, jakie wręczył prezes STK Henryk Albera. Z gości 
zaproszonych swoimi refleksjami z okresu tworzenia 
pisma, wspólnie z dr. Andrzejem Maciejem Zarębskim, 
podzielił się z zebranymi redaktor Józef Myjak, obecnie 
pracujący na rzecz promocji ziemi sandomierskiej. 

„Goniec Staszowski” dwudziestolatkiem
Pismo społeczno-kulturalne wydawane przez Staszowskie Towarzystwo Kulturalne obchodzi swoje dwudzie-

stolecie istnienia. Z tej okazji, w dniu 5 listopada br., w siedzibie STK przy ul. Jana Pawła II w Staszowie, odbyło 
się uroczyste spotkanie dla uczczenia tego dostojnego jubileuszu. 

Wicestarosta przekazał wszystkim członkom zespołu redakcyjnego nowo wydany 
album pt. ,,Powiat Staszowski zaprasza”.

Dyrektor Jan Gromniak przypomniał o redaktorskiej pracy nauczycieli Zespołu 
Placówek nr 2 w Staszowie i wręczył redaktorowi naczelnemu bukiet kwiatów.

Wręczono pisma z podziękowaniami za współpracę, z Krakowa przyjechał
płk Jerzy Więckowski, który od 6 lat współpracuje także z naszym kwartalnikiem 

,,Powiat Staszowski”.

Spotkanie odbyło się w Muzeum STK, przy ul. Jana Pawła II w Staszowie.

Prezes Staszowskiego Towarzystwa 
Kulturalnego Henryk Albera wita przybyłych 

gości.
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Powodem organizacji spo-
tkania, z udziałem ponad 300 
uczniów i nauczycieli Zespołu 
Szkół w Staszowie, była 70. rocz-
nica powstania Batalionów Chłop-
skich, które w swoich szeregach 
w latach II wojny światowej, sku-
piały w skali kraju ponad 160 tys. 
zaprzysiężonych członków, głów-
nie rekrutujących się ze środowisk 
wiejskich.

Seminarium otworzył i zapro-
szonych gości powitał wicesta-
rosta staszowski Andrzej Kruzel. 
Na temat przebiegu organizacji 
Batalionów, a wcześniej ,,Straży 
Chłopskiej” i ,,Chłosty”, struktur 
organizacyjnych i ich dowódców, 
w swoich referatach mówili: Iga 
Zamojska – kierownik sandomier-
skiego Oddziału Muzeum Histo-
rii Ruchu Ludowego i staszowski 
regionalista Władysław Sadłocha.

Szczególnym zainteresowaniem 
uczniów cieszyły się wspomnienia 
z lat okupacji, jakimi z młodzieżą 
podzielił się uczestnik tamtych 
wydarzeń Adam Cecot – prezes 
Zarządu Okręgu Ogólnopolskiego 
Związku Żołnierzy Batalionów 

Chłopskich w Kielcach. Opowiada-
nia dotyczyły akcji sabotażowych, 
niszczenia list kontygentowych, 
karania konfidentów i nadmier-
nie aktywnych urzędników, zwal-
czania bandytyzmu i złodziejstwa 
oraz walk i potyczek, jak chociażby 
rozbicia kolumny samochodów 
niemieckich na szosie Staszów – 
Szydłów, przy lesie na Mokrem, 
przez oddział BCh Piotra Pawliny 
ps. ,,Piotr”.

Za organizację seminarium 
i zaproszenie do udziału w nim 
licznej grupy mło-
dzieży, prezesowi 
Adamowi Ceco-
towi podzięko-
wał starosta sta-
szowski Romuald 
Garczewski, który 
w swoim wystą-
pieniu zachę-
cił uczniów do 
poznawania naj-
nowszej historii 
własnych miej-
scowości i naj-
bliższych osób.

Seminarium z „BCh” w roli głównej
Z inicjatywy Zarządu Okręgu w Kielcach Ogólnopolskiego Związku Żołnierzy Batalionów Chłopskich, w dniu 

18 października br., w auli Zespołu Szkół w Staszowie, odbyło się seminarium poświęcone organizacji i walce 
zbrojnej tej formacji partyzanckiej z okupantem hitlerowskim na terenie ziemi kieleckiej.

Swój udział w działaniach i walkach prowadzonych w latach II wojny światowej 
wspominał Adam Cecot – prezes Zarządu Okręgu Ogólnopolskiego Związku Żołnierzy 
Batalionów Chłopskich w Kielcach, obok: wicestarosta Andrzej Kruzel i Iga Zamojska – 

kierownik sandomierskiego Oddziału Muzeum Historii Ruchu Ludowego.

O znaczeniu organizacji tego rodzaju seminariów 
historycznych z udziałem młodzieży mówił starosta 

staszowski Romuald Garczewski.

W seminarium, oprócz uczniów Zespołu Szkół, udział wzięli m.in.: starosta staszowski Romuald Garczewski, wójt gminy Szydłów Jan Klamczyński, prezes Zarządu 
Miejsko-gminnego PSL w Staszowie Tadeusz Mordas, dyrektor Zespołu Szkół w Staszowie Izydor Grabowski i naczelnik Wydziału Edukacji w Starostwie staszowskim 

Tadeusz Kardynał.

Tekst i foto: Jan Mazanka
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obradowalI InzynIerowIe budownIctwa

Spotkanie prowadził Andrzej Orlicz – redaktor naczelny 
,,Biuletynu Świętokrzyskiego”, branżowego pisma Izby, 
który serdecznie powitał wszystkich obecnych, w tym 
gości honorowych w osobach, m.in.: Andrzeja Pieniążka 
– przewodniczącego Okręgowej Rady ŚOIIB, Wojciecha 
Płazy i Tomasza Marcinowskiego – wiceprzewodniczą-
cych Rady, prof. dr. hab. inż. Wiesława Trąmpczyńskiego 
z Politechniki Świętokrzyskiej, Urszuli Markowskiej – 
świętokrzyskiego wojewódzkiego inspektora nadzoru 
budowlanego oraz starosty staszowskiego Romualda 
Garczewskiego.

Oficjalne obrady rozpoczął przewodniczący Andrzej 
Pieniążek, który przybliżył cel i program spotkania, a także 
poinformował zebranych o odbytym kilka godzin wcze-
śniej, dwugodzinnym posiedzeniu w gabinecie staro-
sty staszowskiego Romualda Garczewskiego z udziałem 
pięciorga członków Prezydium ŚOIIB, podczas którego 
wymieniono ciekawe i cenne poglądy oraz sugestie doty-
czące podejmowanych przez Izbę przedsięwzięć szkole-
niowych i zawodowych wobec swoich członków. Prze-
wodniczący Andrzej Pieniążek serdecznie podziękował 
staroście Romualdowi Garczewskiemu za zorganizowanie 
tego spotkania. 

Dyrekcję Świętokrzyskiego Zarządu Dróg Wojewódz-
kich w Kielcach, oprócz dyrektora Wojciecha Płazy pełnią-
cego we władzach ŚOIIB funkcję zastępcy przewodniczą-
cego, reprezentował Rafał Ziętal – szef planowania i przy-
gotowania inwestycji drogowych ŚZDW, który w formie 
prezentacji multimedialnej przedstawił aktualny stan prac 
związanych z przygotowaniem do realizacji największych 
inwestycji na drogach wojewódzkich na terenie powiatu 
staszowskiego. 

Następnie głos zabrał prof. dr. hab. inż. Wiesław Trąmp-
czyński – kierownik Katedry Wytrzymałości Materiałów 
i Konstrukcji Betonowych na Politechnice Świętokrzyskiej, 
który poinformował o uruchomieniu dla potrzeb procesu 
dydaktycznego Hali Laboratoryjnej wraz z niezbędnym 
wyposażeniem o wartości 20 mln zł. Laboratoria posia-
dają wszystkie wymagane akredytacje i certyfikaty, co 
pozwoliło na rozpoczęcie nowego kierunku kształcenia 
w specjalności ,,wytrzymałość materiałów”. Prof. Wiesław 
Trąmpczyński serdecznie podziękował władzom ŚOIIB 
w Kielcach za udzielenie merytorycznego i finansowego 
wparcia podczas organizacji międzynarodowej konferen-
cji poświęconej problemom budownictwa, jaka ostatnio 
odbyła się w Krynicy.

Starosta staszowski Romuald Garczewski w swoim 
wystąpieniu podkreślił znaczenie współpracy samorządów 
różnych szczebli w realizacji inwestycji, zarówno w proce-
sie ich planowania jak i zabezpieczania niezbędnych środ-
ków na ich wykonanie. Starosta nawiązał do przykładów 
przedstawionych w prezentacji Rafała Ziętala ze Święto-
krzyskiego Zarządu Dróg Wojewódzkich w Kielcach i przy 
okazji serdecznie podziękował dyr. Wojciechowi Płazie za 
konstruktywną współpracę, bez której nie byłoby możliwe 
rozpoczęcie modernizacji dróg wojewódzkich na terenie 

Świętokrzyska Okręgowa Izba Inżynierów Budownictwa była organizatorem spotkania szkoleniowo-środo-
wiskowego dla inżynierów i techników z uprawnieniami – członków Izby z terenu powiatu staszowskiego, jakie 
w dniu 8 listopada br., odbyło się w Pałacu Łazienkowskim w Staszowie. 

W spotkaniu uczestniczyło ponad 150 inżynierów budownictwa i techników 
z uprawnieniami z terenu powiatu staszowskiego.

Na zakończenie swojego wystąpienia starosta staszowski Romuald Garczewski 
wręczył gościom honorowym spotkania, upominki od powiatu, 

odbiera Elżbieta Chociaj – skarbnik ŚOIIB w Kielcach.

Podczas spotkania, od prawej: Andrzej Pieniążek – przewodniczący Okręgowej 
Rady ŚOIIB w Kielcach, starosta staszowski Romuald Garczewski, sekretarz ŚOIIB 
Elżbieta Chociaj, dyr. Świętokrzyskiego Zarządu Dróg Wojewódzkich w Kielcach 
Wojciech Płaza i Józef Szymański – prezes PPH ,,Elektrogaz” SP. J. w Staszowie.

powiatu z budową mostu na Wiśle, czy podpisanie w Sta-
rostwie staszowskim w dniu 28 września br. porozumie-
nia w sprawie opracowania koncepcji budowy układu 
obwodnicowego Staszowa. Starosta Romuald Garczewski 
podziękował także za współpracę prezesom firm budowla-
nych, drogowcom, pracownikom Powiatowego Inspekto-
ratu Nadzoru Budowlanego oraz Wydziału Budownictwa 
i Architektury w Starostwie Powiatowym w Staszowie.

Tekst i foto: Jan Mazanka
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Marzenia i pasje - moja firma elektroniczna 
w Unii Europejskiej

Spotkanie z władzami Presova.

Podczas egzaminu na montera elektroniki.

Przygotowania: Każdy z nas jest bardzo dumny z tego, 
że znalazł się w ósemce „wspaniałych”. To właśnie dla nas 
otworzyły się drzwi do edukacji europejskiej. Nasz opiekun 
przedstawił nam program wyjazdu, w sposób prosty i zro-
zumiały wyjaśnił zasady i ... skierował na dodatkowy kurs 
z języka angielskiego. 

Pierwszy tydzień kursów: Od poniedziałku zaczęliśmy 
doskonalić naszą wiedzę teoretyczną i praktyczną związaną 
z zawodem elektronika. Dowiedzieliśmy się wiele ciekawego 
o zachodnioeuropejskim sposobie szkolenia i egzamino-
wania. Kolejne dni spędziliśmy w labotartoriach Centrum 
Omega, montując elementy elektroniczne i mechaniczne. 
Zajęcia te przygotowały nas do pracy w firmach. 

Pierwszy tydzień praktyk 
Nadszedł kolejny tydzień, początkowo trochę stresujący 

lecz po kilku dniach spędzonych w firmie każdy nabrał pew-
ności siebie. W firmie Ploskon, panowała luźna atmosfera. 
Szefowie jednej jak i drugiej firmy okazali się bardzo mili 
i pomocni. Bez problemu dogadywali się z nami a bariera 
językowa praktycznie nie istniała. W pierwszym tygodniu 
pracy w Ploskoniu zajmowaliśmy się okablowaniem, które 
później było wykorzystywane do produkcji czujników. 

Drugą firmą prowadzącą staż był Procont. Firma ta spe-
cjalizuje się w projektowaniu, produkcji i sprzedaży syste-
mów automatyki i urządzeń elektrycznych. Stażyści zajmo-
wali się w produkcji rozdzielnic elektrycznych służących do 
sterowania urządzeniami przemysłowymi. Praca wymagała 
bardzo dużej uwagi i staranności, jeden źle podpięty lub 
oznaczony przewód mógł doprowadzić do awarii urzą-
dzenia. Mieliśmy też możliwość szkolenia swoich manual-
nych umiejętności, każdemu z nas przyszło wykonać kilka 
obudów do rozdzielnic. Niesamowicie pomocna okazała się 
wiedza, nabyta na kursach w pierwszym tygodniu, doty-
cząca czytania i analizy schematów elektrycznych.

Po pierwszym tygodniu każdy był bardzo zadowolony. 
Nauczyliśmy się bardzo dużo, teraz każdy wie, jak wygląda 
praca w firmie elektronicznej. Dużo czasu spędzaliśmy z pra-
cownikami obu firm, z niektórymi dość szybko się zaprzy-
jaźniliśmy. Nadeszła sobota i po tygodniu pracy wybrali-
śmy się do parku wodnego „Tatralandia”, gdzie mogliśmy 
zrelaksować się w gorących basenach termalnych. Ogrom 
zjeżdżalni i innych atrakcji zadowoli każdego - polecamy. 

Drugi tydzień praktyk: Każdy z nas znał się z pra-
cownikami i już bez problemów potrafił się porozumieć. 
Wiedzieliśmy, na czym polega nasza praca i na co mamy 
być gotowi. Pracownicy już nie przykładali uwagi na nasze 
pochodzenie, nasz wiek lecz doceniali nasze umiejętności. 
Pracowaliśmy na równi z nimi, rzetelnie wykonując przy-
znawane nam pracę. Poznawaliśmy nowe technologie 
i metody pracy w zakładzie zajmującym się elektroniką. 
Robiliśmy to z wielką chęcią, wierząc, że zdobyte tu umie-
jętności na pewno kiedyś przydadzą się w życiu, zarówno 
zawodowym jak i prywatnym. W pełni zaaklimatyzowali-
śmy się z otoczeniem i bez skrupułów zapoznawaliśmy ze 
słowackimi rówieśnikami. Docenialiśmy ich kulturę oraz 
słowiańską urodę „dievčat” (dziewczyn). W środowe popo-
łudnie pracownicy firmy Ploskon, z szefem na czele, zapro-
sili wszystkich stażystów na pojedynek w kręgle. Było to 
bardzo miłe spotkanie, które rozluźniło atmosferę pomię-

dzy wszystkimi pracownikami i stażystami. Dużo radości 
sprawiały rzuty grających pierwszy raz. Na piątkowy wie-
czór zaplanowany był kolejny wyjazd do Koszyc. Tym razem 
chcieliśmy obejrzeć zmagania drużyny hokejowej Koszyc ze 
znaczącą w ekstralidze drużyną Slovan Bratislava. Sobota 
była dniem wypoczynku, jednak po późnym śniadaniu 
musieliśmy zająć się pakowaniem i sprzątaniem. Ze wszyst-
kim wyrobiliśmy się do przyjazdu dyrektora naszego tech-
nikum, który od tej pory miał nam towarzyszyć. Niedziela 
rozpoczęła się od wspólnego śniadania, potem gdy przyje-
chał nasz bus, wrzuciliśmy wszystkie swoje bagaże i wyru-
szyliśmy w podróż do Bratysławy, gdzie mieliśmy nocować 
przez kolejne trzy dni. Pomimo długiej drogi, podróż mijała 
nam przyjemnie. Nasza ekipa podczas pobytu zdążyła się 
dobrze poznać, dlatego każda chwila spędzona razem była 
ciekawa i przyjemna. 

Ostatni tydzień poza domem
Przed powrotem do Prešova na egzamin końcowy 

mieliśmy w planach wizytę w Średniej Zawodowej Szkole 
Elektronicznej, Słowackim Uniwersytecie Technicznym 
oraz w Ambasadzie Rzeczypospolitej Polskiej w Bratysła-
wie. W każdym z tych miejsc zostaliśmy przyjęci bardzo 
miło i serdecznie. Spotkania miały charakter partnerski, 
więc czuliśmy się na nich bardzo dobrze. W SOUE (Stredná 
Odborná Škola Elektrotechnická) mieliśmy okazję zoba-
czyć, jak funkcjonuje w Słowacji szkoła o podobnym profilu 
do naszej. Zobaczyliśmy różnice w egzaminowaniu oraz 
w formie lekcji, które są tutaj prowadzone. Jednogłośnie 
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LdV Team 2010 Damian Majcher, Kamil Bączek 

Wycieczka w Wysokie Tatry.

Sukces w LEO-On-Line - 2010
Trzecią nagrodę w ogólnopolskim   konkursie  na naj-

ciekawszą stronę internetową projektów realizowa-
nych w ramach programu Leonardo da Vinci w katego-
rii ,,Projekty Mobilności” zdobył Zespół Szkół w Połańcu. 
Strona internetowa  http://zspolaniec.pl/ldv zajęła trzecie 
miejsce w Polsce wśród beneficjentów realizujących pro-
jekty Leonardo da Vinci w latach 2007-2010 (a jest ich 
w całej Polsce kilkuset). Uroczyste wręczenie nagród lau-

reatom konkursu, odbyło się 6 grudnia br., w Warszaw-
skim Domu Technika NOT. 

Autorzy sukcesu to absolwenci Zespołu Szkół i koor-
dynator projektów LdV: Marek Nogacki, Adrian Płachecki 
- realizacja techniczna, grafika, administracja, Damian 
Zyngier – optymalizacja i Mariusz Zyngier - koncepcja, 
prezentacje, foto, video, tekst.

stwierdziliśmy wyższość ich sposobu egzaminowania, który 
kładzie większą uwagę na rzeczy praktyczne. Wizyta na Sło-
wackim Uniwersytecie technicznym też była fascynująca. 
Rektor, który oprowadzał nas po uczelni, przedstawił każdy 
z wydziałów, zaplecze techniczne oraz zachęcał do stu-
diowania. Wizyta w Ambasadzie przebiegała w niezwykle 
edukacyjnym klimacie. Dowiedzieliśmy się wszystkiego co 
dotyczy funkcjonowania Ambasady RP, spraw politycznych 
Słowacji i Polski, partnerstwa Słowacji z Polską na tle Unii 
Europejskiej, sytuacji polonii żyjącej na Słowacji, gospodarki 
Słowacji, możliwości otwarcia własnej firmy w Słowacji. 
Wiele z tych informacji na pewno nam się przyda, dlatego 
było to jedno z ważniejszych spotkań. 

Po przejechaniu niespełna 100 km z Bratysławy, zjeż-
dżamy z autostrady, niespodzianką okazała się wizyta 
w elektrowni atomowej w Jaslovskich Bohumicach. Każdy 
z nas, przyszłych techników wiedział, jak funkcjonuje taka 
elektrownia, jednak zwiedzenie jej niesamowicie rozwi-
nęło nasze wyobrażenie o energii jądrowej. W czwartkowy 
poranek w Centrum Egzaminacyjnym OMEGA w Presovie 
odbył się egzamin montera elektroniki przemysłowej. Naj-
pierw zostaliśmy ocenieni z wiedzy teoretycznej, następnie 
mieliśmy zaprezentować swoje praktyczne umiejętności, 
takie jak np. łączenie układu według schematu, lutowanie, 

dobór przewodów w zależności od zastosowania. Każdy 
z nas zdał egzamin pozytywnie, z czego jesteśmy bardzo 
dumni. Z radością możemy stwierdzić, że dotychczasowo 
nabyta wiedza dzięki kursowi i praktyce w firmach „nie 
poszła w las”. W piątkowy poranek mieliśmy przyjemność 
spotkać się z zastępcą burmistrza miasta Prešov. Na spo-
tkaniu tym rozmawialiśmy na temat Prešova, jego kulturze, 
zabytkach, rozrywce oraz o ekonomii i gospodarce. I jesz-
cze zakończone łzami wzruszenia, spotkanie ewaluacyjne 
z koordynatorami projektu i nauczycielami Spojena Skola. 
Każdy z nas otrzymał zaświadczenia o odbyciu stażu. Roz-
mawialiśmy o pobycie na Słowacji, swoich prywatnych 
planach oraz nauce elektroniki. Tak zakończyła się nasza 
miesięczna praktyka, której nikt z nas na pewno nie zapo-
mni. Wszystko co tam przeżyliśmy, wspominamy w samych 
superlatywach. Oprócz spełnienia głównego założenia, 
jakim była nauka i praca, nabyliśmy wspomnienia z licz-
nych wypraw, podszkoliliśmy swój język angielski, poznali-
śmy obcą kulturę i dobrze się bawiliśmy. Wszyscy jesteśmy 
wdzięczni koordynatorom programu Leonardo da Vinci, 
a szczególnie Panu Profesorowi Mariuszowi Zyngier, który 
podczas tak krótkiego okresu czterech tygodni przedstawił 
nam tyle ciekawego w tak atrakcyjny sposób. 

Red.
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W dniu 18 listopada br., w hali widowiskowo – sporto-
wej staszowskiego OSiR-u odbyła się IX edycja Festiwalu 
Działań Artystycznych Osób Niepełnosprawnych. Impreza 
była okazją do zaprezentowania przez młodych artystów 
ich umiejętności wokalnych. Festiwal otworzył i prowa-
dził Dominik Rożek - zastępca dyrektora Staszowskiego 
Ośrodka Kultury. W imprezie udział wzięli przedstawiciele: 
Środowiskowego Domu Samopomocy w Staszowie, Śro-
dowiskowego Dom Samopomocy w Opatowie, Powiato-
wego Środowiskowego Domu Samopomocy w Końskich, 
Środowiskowego Domu dla Osób z Zaburzeniami Psy-
chicznymi i Niepełnosprawnych Intelektualnie w Chmiel-
niku, Polskiego Stowarzyszenia na Rzecz Osób z Upośle-
dzeniem Umysłowym Koło w Staszowie, Ośrodka Rehabi-
litacyjno – Edukacyjno – Wychowawczego w Staszowie, 
Środowiskowego Domu Samopomocy w Świniarach, 
Warsztatów Terapii Zajęciowej w Busku Zdroju, Środowi-
skowego Domu Pomocy Społecznej z Kielc, Warsztatów 
Terapii Zajęciowej w Połańcu oraz Warsztatów Terapii 
Zajęciowej przy Stowarzy-
szeniu Rodzin i Przyjaciół 
Osób Niepełnosprawnych 
w Skarżysku Kamiennej. 

Wszystkich uczestników 
serdecznie powitał starosta 
staszowski Romuald Gar-
czewski i podziękował za 
liczne przybycie, życząc jed-
nocześnie pełnej satysfakcji 
z prezentacji utworów, a 
także dobrej zabawy.

IX Festwial Działań Artystycznych Osób Niepełnosprawnych 
Staszów 2010

Taniec „Kazaczok” zaprezentowali wychowankowie Ośrodka Rechabilitacyjno-Edukacyjno-Wychowawczego w Staszowie.

Starosta staszowski Romuald Garczewski wita i pozdrawia uczestników Festiwalu 
oraz ich opiekunów.

Hala sportowa przy Szkole Podstawowej nr 3 w Staszowie została wypełniona widzami i uczestnikami Festiwalu.

Tekst i foto: Michał Skrętek
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Mamy w powiecie nowych wolontariuszy!

We wrześniu 2010 Fundacja FARMa obchodziła swoje 
5 urodziny. W ciągu tych kilku lat zachęciła do działa-
nia na zasadach wolontariatu dziesiątki młodych ludzi, 
dając im konieczne wsparcie i motywację do działania. 
Aktualnie dobiega końca projekt pt. „Promocja wolonta-
riatu młodzieży w powiecie staszowskim”, którego głów-
nym celem była promocja i rozwój wolontariatu wśród 
młodych osób, zajmujących się, bądź chcących zająć się 
wolontariatem, zamieszkujących powiat staszowski. Pro-
jekt łączył promocję i naukę bezinteresownych działań 
wolontariackich wśród młodzieży z kształtowaniem lokal-
nych i regionalnych więzi społecznych.

W ramach projektu odbył się cykl szkoleń dla kilkuna-
stu młodych ludzi z naszego powiatu, chcących aktywnie 
spędzić czas poza szkołą i poznać, czym jest wolonta-
riat. Swą przygodę rozpoczęli od udziału jako wolonta-
riusze w organizacji IV Festiwalu Kultury Młodzieżowej 
w Staszowie, w sierpniu tego roku. Uczestnicy w praktyce 
zobaczyli, jak się przygotowuje  wydarzenie kulturalne, 
ciężko pracowali, ale też świetnie się bawili. Zostało to 
uwiecznione na fotografiach, z których została stworzona 
objazdowa wystawa promująca wolontariat. Wystawa 
gościła w szkołach ponadgimnazjalnych w powiecie sta-
szowskim, w markecie „Helena” w Staszowie oraz Cen-
trum Handlowym „Galeria Połaniecka”.

Po doświadczeniu, na czym polegać może wolontariat, 
kolejnym krokiem w projekcie było przybliżenie młodzieży 
zagadnień teoretycznych, związanych z pracą wolonta-
riacką i przygotowanie ich do realizacji własnych dzia-
łań w środowisku lokalnym. Młodzieży zaproponowano 
udział w serii kilku szkoleń prowadzonych przez profe-
sjonalistów. To, czego nauczyli się podczas warsztatów, 
mogli wykorzystać w praktyce, Fundacja FARMa zagwa-
rantowała młodzieży dotacje na realizację ich najlepszych 
pomysłów. Dla młodzieży była to niepowtarzalna okazja 
do spróbowania sił w koordynowaniu własnych inicja-
tyw. Wolontariusze zorganizowali dwa zupełnie różne 
wydarzenia – akcję poświęconą fotografii pt. „Fotografia 
- moje oko na świat” oraz akcję promującą fizykę wśród 
młodzieży pt. „Fizyka Alternatywna”.  Pierwszy pomysł 
polegał na organizacji wystawy zdjęć przedszkolaków 
oraz młodzieży, drugi - na przygotowaniu pokazu ekspe-
rymentów fizycznych dla młodzieży. W pierwszym dzia-
łaniu autorzy zarażali pasją fotografowania, w drugim 
– miłością do fizyki.  

Obydwa wydarzenia były debiutem organizacyjnym 
młodzieży - z pewnością udanym! I nie najważniejszym 
jest, jakim echem odbiły się ich działania w społeczności, 
ale to czego się nauczyli. Doświadczenia, jakie zdobyli, 
nie da się porównać z niczym innym, poznali, czym jest 
współpraca w grupie, współpraca z partnerami (szko-
łami, domem kultury, mediami, samorządem lokalnym), 
jak zarządzać budżetem, prowadzić promocję, nauczyli 
się radzić sobie z pierwszymi konfliktami i poczuli satys-
fakcję z pierwszych sukcesów w działaniu. A co szczegól-
nie istotne - zrozumieli, że stać ich na bardzo wiele. 

Bardzo trudno określić to, czym jest wolontariat. Ma 

W dniu 5 grudnia br., obchodziliśmy Międzynarodowy Dzień Wolontariusza. Jest to dobry moment, by opo-
wiedzieć o działalności wspaniałych młodych wolontariuszy, którzy bezinteresownie pracują na rzecz naszej 
społeczności lokalnej, pod skrzydłami Fundacji Aktywizacji i Rozwoju Młodzieży FARMa. 

PHU Progres Hurtownia Wielobranżowa. Helena Suska.

Wernisaż podsumowujący pierwszy projekt ,,Fotografia-moje oko na świat” 
grupy młodzieżowej uczestniczącej w projekcie realizowanym przez FARMę 
Wernisaż odbył się 20 listopada w Bibliotece Miejsko-Gminnej w Staszowie.

Agnieszka Turek 
Fundacja Aktywizacji i Rozwoju Młodzieży Farma

www.fundacjafarma.pl

wiele wymiarów i barw. Fundacja FARMa od początku 
swego działania promuje wolontariat wśród młodych 
ludzi jako działanie, które przynosi wiele satysfakcji, łączy 
pracę na rzecz społeczności lokalnej z własnym rozwo-
jem i zabawą. Liczymy, że doświadczenie, pozyskane 
przez młodzież w ramach naszego projektu, zmotywuje 
ich do kontynuacji pracy wolontariackiej w przyszło-
ści - w naszej organizacji bądź w innych organizacjach 
naszego powiatu.

Uczestnicy projektu: Ania Krupa (15 l.), Ewelina Słomka 
(18 l.), Hubert Gawłowicz (18 l.), Kasia Miodyńska (15 l.), 
Magda Miodyńska (17 l.), Kamil Mróz (24 l.), Michał Haj-
duła (17 l.), Ola Kowalcze (15 l.), Sylwia Kondek (18 l.), 
Agnieszka Prajs (18 l.), Kuba Gul (17 l.), Agata Bryk (23 l.) 
i Wojtek Głowacki (16 l.).

Projekt współfinansowany jest ze środków Minister-
stwa Pracy i Polityki Społecznej w ramach Programu Ope-
racyjnego Fundusz Inicjatyw Obywatelskich. 
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Dzień pełen atrakcji rozpoczęliśmy od filmu „Zaplą-
tani” w krakowskim MULTIKINIE. Najnowsza, pełna 
humoru i dobrych piosenek „disnejowska” bajka, bardzo 
spodoba się zarówno młodszym jak i trochę starszym 
podopiecznym, (wychowankowie sióstr zakonnych to: 33 
osobowa grupa dzieci w wieku od 2 do 17 lat). Najwięk-
szą atrakcją dnia, była szalona zabawa w basenach Parku 
Wodnego. Była ona prowadzona pod  czujnym nadzo-
rem wolontariuszy z Technikum Elektronicznego. Z grupą 
dzieci podróżowało czterech uczniów klasy IIIA Technikum 
Elektronicznego. Radosne  pluski i zjazdy były przerywane 
nauką pływania. To nie był jeszcze koniec super atrakcji. 
Przedświąteczny Kraków, magiczny rynek, ośnieżone cho-
inki - to wszystko dzieciom sprawiło ogromną radość. 
Wszystkich zachwyciły, perfekcyjnie dopracowane szopki 
krakowskie oglądane w Muzeum Historycznym Miasta 
Krakowa. W trakcie pożegnania z dziećmi i siostrami 
zakonnymi w Pacanowie, składaliśmy sobie życzenia świą-
teczno - noworoczne.  Ocierając łzy wzruszenia, wracali-
śmy do Połańca. 

Obecność na każdym wyjeździe, chłopaków prowa-
dzących kwestę jest miłą tradycją. Jest to również koniecz-
ność, z uwagi na zapewnienie bezpiecznej zabawy małych 
dzieci w wodzie. Dla nas jako organizatorów akcji, obec-
ność naszych wychowanków ma jeszcze jeden wymiar. 

W dzisiejszych, niełatwych, jeżeli chodzi o szeroko pojęte 
kształtowanie postaw młodych ludzi, czasach, pokazanie 
chłopakom efektów ich pracy (radość dzieci ) - jest dla nich 
ogromną motywacją do kolejnych aktywności. Obecna 
grupa wolontariuszy jest kolejnym rocznikiem uczniów 
prowadzących akcję. Z roku na rok coraz więcej chętnych 
chce nam pomagać. Taka postawa bardzo cieszy! W tym 
roku w kwestach uczestniczyło 18 uczniów klasy IIIa TE. Ja 
osobiście, dziękuję bardzo za pomoc wszystkim wolonta-
riuszom. 

Za pozostałe środki, kiedy odpuści mróz, drogi nie będą 
pokryte śniegiem i dzień będzie dłuższy, zabierzmy dzieci 
do warszawskiego CENTRUM NAUKI KOPERNIK. Czekamy 
na wiosenne otwarcie Planetarium, tak aby oprócz wystaw 
interaktywnych z serii ,,nauka i zabawa w jednym”, spoj-
rzeć ... w niebo. Będzie to pierwszy wyjazd dzieci do War-
szawy.

SZANOWNI OFIARODAWCY, W trakcie  przeprowa-
dzonej w ostatnich dniach listopada kwesty, zebraliśmy 
4159,68 zł + 3 EURO. Dotychczas, na organizację wyjazdu 
do Krakowa wydaliśmy 1890 zł. Na wyjazd  do Warszawy 
pozostało niespełna 2300 zł.  Wystarczy - użyjemy wszyst-
kich naszych talentów negocjacyjnych. 

MIKOŁAJKOWA PODRÓŻ MARZEŃ 2010
W sobotę 11 grudnia br., wyruszyliśmy do Krakowa w kolejną „Mikołajkową Podróż Marzeń”, zorganizowaną 

specjalnie dla wychowanków Domu Dziecka im. Ojca Gwidona w Pacanowie. Jak to już od dziewięciu lat bywa, 
podróżowaliśmy komfortowym autokarem ,,Zidma Trans” w towarzystwie roześmianych dzieci oraz zapewnia-
jących troskliwą opiekę sióstr zakonnych. Za środki zebrane w tym roku, zabierzemy dzieci w dwie podróże!  
Pozwoliła na to Państwa wyjątkowa hojność!

Tekst i foto: Mariusz Zyngier


